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Miła uroczystość odbyła się 
w sali narad opalenickiego 
Urzędu Miasta. Burmistrz To-
masz Szulc w towarzystwie 
skarbnik Agnieszki Antko-
wiak – Żak oraz swojego za-
stępcy Pawła Jakubowskiego, 
wręczyli dyrektor Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Opa-
lenicy Dorocie Szuwalskiej 
– Kasprzak okolicznościowy 
listy gratulacyjny oraz bukiet 

kwiatów. Uroczystość odbyła 
się w związku z 40-leciem pra-
cy zawodowej dyrektor OPSu. 

- Każda rocznica jest nie-
zwykłym świętem i wydarze-
niem, która stanowi okazję do 
zrobienia oceny dotychcza-
sowych osiągnięć oraz skła-
nia do refleksji, wspomnień, 
przemyśleń.  Z okazji 40-lecia 
pracy zawodowej chciałbym 
– jako Burmistrz Opaleni-

cy – złożyć Pani najserdecz-
niejsze gratulacje. Życzę 
dalszych sukcesów, wytrwa-
łości w realizacji zamierzeń 
oraz przede wszystkim zdro-
wia  i wszelkiej pomyślności 
w życiu osobistym – mówił 
Tomasz Szulc, podkreślając 
wkład, jaki Dorota Szuwalska 
– Kasprzak włożyła w rozwój 
opalenickiego Ośrodka Pomo-
cy Społecznej.

Jubileusz dyrektor OPSu

Hymnem„Gaudeamus igi-
tur” w wykonaniu Zespo-
łu Wokalnego „Pauza” ze 
Zbąszynia zainaugurowano 
trzynasty już rok akademic-
ki Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku w Opalenicy.

Rozpoczęła dziekan UTW 
Elżbieta Adamczewska, któ-
ra krótko omówiła działal-
ność i plany. 

- To już 13 rok naszej 
działalności. Opalenicki 
Uniwersytet będzie w nim 
funkcjonował na podobnych 
zasadach, jak w poprzednich 
latach. Honorowym mece-
nasem Uniwersytetu, wspo-
magającym nasze działania 
jest Burmistrz Opalenicy To-
masz Szulc. Z kolei profesor 
Stanisław Jankowiak wyra-
ził zgodę na kontynuowanie 
funkcji honorowego rektora 
opalenickiego UTW, za co 
bardzo serdecznie dziękuje-
my – mówiła.

Radę programową w tym 
roku tworzą: dziekan Elżbie-
ta Adamczewska, prodzie-
kani Krzysztof Primke i dr 
Wojciech Szwed, skarbnik 
Halina Werner, sekretarz 
Alicja Grabowska, infor-
matyk Jarosław Różanek, 
członkowie Rady – Ewa 
Czarnuszka, Bogumiła Pra-
łat, Krystyna Fertig, Elżbieta 
Mazur. Rada zajmować się 
będzie stroną merytoryczną 
oraz organizacyjną.

- Stroną finansową i orga-

nizacyjną zajmuje się Cen-
trum Kultury i Biblioteka 
pod kierunkiem dyrektora 
Krzysztofa Sadowskiego. Za-
jęcia i wykłady odbywać się 
będą w Zespole Szkół w Opa-
lenicy, CkiB w Opalenicy, 
OsiR Opaenica i Przedszko-
lu nr 2, a zajęcia kulinarne 
prowadzone będą w Domu 
Ludowym w Rudnikach, 
a sekcja strzelecka korzystać 
będzie ze strzelnicy Bractwa 
Kurkowego – dodawała.

W tym roku przygotowa-
no: sekcję literacko – filmo-
wą, sekcję przyrodniczą, 
sekcję historyczną, sekcję 
strzelecką, sekcję komunika-
cji społeczną, sekcję kulinar-
ną, zajęcia z języka niemiec-
kiego i angielskiego, zajęcia 
sportowe, gimnastykę. Po-
nadto będą też zajęcia Nor-
dic Walking. Studenci mogą 
również korzystać z basenu 
na terenie Hotelu Remes. 

Po wystąpieniu dziekan 
Elżbiety Adamczewskiej, 
głos zabrał burmistrz To-
masz Szulc. Szef gminy Opa-
lenica podkreślał, jak ważną 
rolę pełni Uniwersytet Trze-
ciego Wieku z perspektywy 

życia seniorów. Wskazywał, 
że dzięki zaangażowaniu 
wielu osób, już od trzyna-
stu lat udaje się skutecznie 
angażować czas osobom 
starszym, poszerzać ich ho-
ryzonty.

- Szczególna w tym za-
sługa dziekan Elżbiety 
Adamczewskiej, która jest 
motorem napędowym opa-
lenickiego UTW. Dzięku-
ję również za nieocenione 
wsparcie profesorowi Stani-
sławowi Jankowiakowi, któ-
ry zresztą jest honorowym 
obywatelem naszego miasta. 
Dziękuję wszystkim, którzy 
przyczyniają się do rozwoju 
akademickiego życia w Opa-
lenicy – mówił.

Odbyła się immatryku-
lacja, a więc akt przyjęcia 
w poczet studentów uczelni. 
W tym roku indeksy słucha-
czy odebrali: Małgorzata 
Braun, Halina Macińska, 
Jolanta Putyla, Urszula Woj-
ciechowska, Ewa Woźniak, 
Grzegorz Dyderski, Tadeusz 
Pewiński oraz Bogdan Przy-
bylski.

Następnie odbył się oko-
licznościowy wykład profe-
sora Stanisława Jankowiaka 
pt. „Wojna i okupacja – trud-
ne rozliczenia przeszłości”.

Tegoroczną inaugurację 
zakończył koncert w wyko-
naniu Zespołu Wokalnego 
„Pauza” pod kierunkiem 
Krzysztofa Klorka. 

Zaczęli trzynasty rok akademicki w Opalenicy
Studenci mogą 
również korzystać 
z basenu na terenie 
Hotelu Remes

„
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Dodatkowe funduszez ty-
tułu udziału we wpływach 
z podatku PITtrafiąna konta 
samorządów z regionu pil-
skiego. –Sytuacja samorzą-
dów jest dobra, ale koszty 
wielu zadań wzrosły. Dlatego 
udzielamy im dodatkowego 
wsparcia – podkreśla Grze-
gorz Piechowiak, poseł ziemi 
pilskiej, wiceminister rozwo-
ju i technologii.

Odpowiednie przepisy 
weszły już w życie, dlate-
go pierwsza transza środ-
ków trafi do samorządów 
do końcatygodnia. Następ-
ne transze będą wypłacane 
w listopadzie i grudniu – po-
informowało Ministerstwo 
Finansów.

W regionie pilskim każda 
jednostka szczebla powiato-
wego otrzyma 6 076607,20 
zł.Do jedenastu starostw po-
wiatowychwpłyniełącznie 
66 842679,20 zł dodatkowe-

go wsparcia. Z kolei dla 66 
gmin przeznaczono pulę 204 
987 744,80 zł. Daje to łącznie 
271 830 424 zł na pokrycie 
wydatków gmin i powiatów 
z regionu.

Spośród samorządów 
szczebla gminnego, najwyż-
sze wsparcie otrzyma Piła 
– będzie to 10 920687,13 zł. 
Dodatkowe 4 854 169,81 zł 
zasilą budżet Obornik, a 4 
314 700,09 zł – budżet Nowe-
go Tomyśla.4 227 034,91 zł 
otrzymają Szamotuły, 4 199 
880,73 zł – Wolsztyn, 3 166 
157,94 zł – gmina miejska Wą-
growiec. Na konta wszystkich 
pozostałych gmin wpłynie 
równa kwota– 2 888 418,57 zł.

Powiaty i gminy będą mo-
gły wydatkować otrzymane 
środki w sposób elastyczny, 
zarówno na wydatki bieżące, 
jak i na inwestycje.

– Sytuacja samorządów jest 
dobra, ale koszty wielu zadań 

wzrosły. Dlatego udzielamy 
im dodatkowego wsparcia 
w czasie ogólnoświatowego 
kryzysu. Samorządy powia-
towe i gminne będą mogły 
przeznaczyć te fundusze na 
inwestycje czy zakup energii 
i ciepła – mówiposeł ziemi 
pilskiej, wiceminister rozwo-
ju i technologii Grzegorz Pie-
chowiak.

– Decyzja o przyznaniu do-
datkowej puli środków spra-
wiła, że samorządy nie zrezy-
gnują z realizacji niektórych 
inwestycji. Wcześniej taką 
opcję rozważały – podkreśla.

PODZIAŁ ŚRODKÓW 
– SAMORZĄDY POWIATOWE

Powiat Kwota wsparcia
chodzieski 6 076 607,20
czarnkowsko-trzcianecki 6 076 607,20
grodziski 6 076 607,20
międzychodzki 6 076 607,20
nowotomyski 6 076 607,20

obornicki 6 076 607,20
pilski 6 076 607,20
szamotulski 6 076 607,20
wągrowiecki 6 076 607,20
wolsztyński 6 076 607,20
złotowski 6 076 607,20

PODZIAŁ ŚRODKÓW 
– SAMORZĄDY GMINNE
Samorząd gminny  Kwota wsparcia
CZARNKÓW 2 888 418,57
TRZCIANKA 2 888 418,57
GRANOWO 2 888 418,57 grodziski
GRODZISK WIELKOPOLSKI 2 888 418,57
KAMIENIEC 2 888 418,57
RAKONIEWICE 2 888 418,57
WIELICHOWO 2 888 418,57
LWÓWEK 2 888 418,57
MIEDZICHOWO 2 888 418,57
NOWY TOMYŚL 4 314700,09
OPALENICA 2 888 418,57
ZBĄSZYŃ 2 888 418,57
PRZEMĘT 2 888 418,57 wolsztyński
SIEDLEC 2 888 418,57
WOLSZTYN 4 199880,73
 
 Wiceminister rozwoju i technologii

Rząd wspiera samorządy

Co pan sądzi o książkach, 
które minister Edukacji 
Czarnek przekazał polskim 
szkołom?
Z tego co mi wiadomo to 
każdy nauczyciel ma pra-
wo wyboru odpowiedniego 
podręcznika, który mieści 
się w ramach programo-
wych. Myślę, że do każdego 
przedmiotu każdy nauczy-
ciel ma ustalone podręczniki 
i może decydować z jakiego 
podręcznika będzie uczył 
uczniów. Nie jest rolą organu 
prowadzącego czy jakiego-
kolwiek innego wymuszenia 
na nauczycielach uczenie 
młodzieży z takiego czy inne-
go podręcznika . Ważne aby 
to była podjęta decyzja po 
racjonalnym zapoznaniu się  
ze wszystkimi dostępnymi 
podręcznikami, a nie na pod-
stawie medialnych doniesień. 

Teraz o najważniejszym 
aktualnie temacie w Polsce 
o węglu. Większość ludzi 
nie wie gdzie może go kupić 
a jeżeli tak to za jaką kwotę.
Tymi sprawami zajmuje się 
Miejskie Przedsiębiorstwo 
Energetyki Cieplnej, które 
ogrzewa  bardzo dużą ilość 
budynków użyteczności pu-
blicznej. Jeżeli chodzi o wę-
giel to ciężki temat i ciężkie 
negocjacje. Wierzę, że nie 
będą takie wysokie podwyż-
ki jak w gminach i powiatach 
ościennych. W tym temacie  
z pewnością udzielić może 
dyrektor leszczyńskiej cie-
płowni.

Jakie szanse ma wniosek 
do Niemiec o reparację za 
straty jakie Polska poniosła  
w ludności i materialne w II 
wojnie światowej? 
Bardzo trudno określić, po-
nieważ jest to proces skompli-
kowany. Pytanie czy będzie 

się to odbywało na zasadzie 
porozumienia, czy będzie 
decydować chęć do dyskusji 
z obu stron. Moim zdaniem 
jest to możliwe. Przykładem 
są kraje, które w tym zakresie 
zawarły z Niemcami porozu-
mienie po dziesiątkach lat. 
Można przecież porozumieć  
się co do ustalenia zasad fi-
nansowych odszkodowań. 
Wszystko będzie polegało 
od siły naszych argumen-
tów prawnych. Możemy się 
zwrócić także do sądów euro-
pejskich, ale sam pozew po-
winien być przygotowanych 
przez prawników mających 
doświadczenie w prawie eu-
ropejskim, w tym także praw-
ników zagranicznych. Warto 
także posłużyć się rządowym 

raportem, który zawiera kil-
kaset stron. Trzeba zapoznać 
się z tym raportem i wybrać 
odpowiednią strategię, zro-
bić harmonogram działania 
i wtedy można podejmować 
decyzję co do ewentualnej 
ugody, umowy, postępowania 
polubownego czy sądowego. 
Faktem jest że  Niemcy są sil-
nym europejskim państwem 
pod względem ekonomicz-
nym i ich stanowisko domi-
nuje w Unii Europejskiej. 

A w którą stronę zmierza 
Unia Europejska? 
Federacja jest w interesie 
tych, którzy są  najsilniejsi. 
Ostateczne rozstrzygnię-
cie, w którą stronę to pój-
dzie będzie zależało od tego, 

kto będzie rządził. Nie ma 
już Wielkiej Brytanii w Unii 
Europejskiej. We Włoszech 
szykuje się  zmiana rządu. 
Dzisiaj jest zbyt daleko żeby 
rozstrzygać przyszłość. 

Tematem ważnym od pół 
roku jest wojna Putina na 
Ukrainie. Czy jest jakaś 
możliwość aby ta ludobój-
cza wojna się zakończyła?
Niestety perspektywa jest 
taka, że od początku wojny 
mówi się , że oligarchowie go 
zniszczą, że ludzie wyjdą na 
ulicę. To nie będzie tak łatwo 
zakończyć. Myślę, że jest to 
kwestia mentalności rosyj-
skiej i następcy po Putinie, 
czyli Miedwiediewa, którego 
słowa są  bardzo radykalne 
i skandaliczne . Zmiana Pu-
tina na Miedwiediewa ozna-
cza, że w przebiegu tej wojny 
żadnej zmiany by nie było. 
Pamiętajmy, że Ukraina któ-
ra stawia bardzo bohaterski 
opór, ale walczy z potęgą mi-
litarną.

Kiedy pana zdaniem za-
kończy się zabawa w kotka 
i myszkę Unii Europejskiej 
która wstrzymuje należne 
Polsce dotacje finansowe 
używając różnych  pretek-
stów.
Jest to pytanie które przekra-
cza moją wiedzę. Wiedzieli-
śmy, że rząd liczył, że te pie-
niądze będą wypłacane jak 
najszybciej, ale do dzisiaj nic 
na to nie wskazuje. Tego  nie 
wie nawet przewodnicząca 
URSULA VON DER LEYEN 
ani rządzący w Unii. Usta-
lenia były, ale część europo-
słów z nimi się nie zgadza. 
Z dużą dozą prawdopodo-
bieństwa można  założyć, że 
te środki finansowe nie będą  
w najbliższym czasie wypła-
cone.     

Dlaczego Unia nie wypłaca Polsce dotacji?Dystrybucja 
jodku potasu Z zastępcą Prezydenta Miasta Leszna- Piotrem Jóźwiakiem rozmawia Franciszek Gwardzik

W ramach działań z zakresu 
zarządzania kryzysowego 
i ochrony ludności, kieru-
jąc się bezpieczeństwem 
obywateli Polski, w związ-
ku zdziałaniami zbrojnymi 
prowadzonymi w rejonie 
Zaporoskiej Elektrowni Ato-
mowej, Ministerstwo Spraw 
Wewnętrznych i Admini-
stracji zdecydowało o pre-
wencyjnym rozpoczęciu dys-
trybucji tabletek z jodkiem 
potasu do powiatowych jed-
nostek Państwowej Straży 
Pożarnej. To standardowa 
procedura, przewidziana 
w przepisach prawa i stoso-
wana na wypadek wystąpie-
nia ewentualnego zagroże-
nia radiacyjnego.

- Sytuacja jest na bieżąco 
monitorowana przez Pań-
stwową Agencję Atomistyki. 
Obecnie na terenie Polski nie 
występujezagrożenie radia-
cyjne, natomiast w obowiąz-
ku służb odpowiedzialnych 
za bezpieczeństwo państwa 
jest przygotowywanie się na 
wszystkie scenariusze, nawet 
tenajmniej prawdopodobne – 
podkreśla wojewoda wielko-
polski Michał Zieliński.

Decyzją Prezesa Rady Mi-
nistrów z 24 sierpnia br., na 
potrzeby zabezpieczenia dys-
trybucji tabletek z jodkiem 
potasu Wojewodzie Wiel-
kopolskiemu udostępniono 
5 320 800 tabletek.Tabletki 
dostarczone przez RARS we 
wrześniu, zostały skonfek-
cjonowane na poszczególne 
gminywojewództwa wiel-
kopolskiego i przekazane do 
komend powiatowych Pań-
stwowej Straży Pożarnej. 

- Wystąpiłem również 
o dodatkową rezerwę pół 
miliona tabletek jodku pota-
su, która pozostanie w gestii 
wojewody, tak aby w razie 
potrzeby uzupełnić braki 
w poszczególnych gminach 

w Wielkopolsce – dodaje wo-
jewoda.

Zgodnie z poleceniem Wo-
jewody Wielkopolskiego, 
wszystkie gminy wojewódz-
twa miały do końca poprzed-
niego tygodnia opracować 
plan akcji jodowej i ustalić 
miejsca dystrybucji table-
tek.  W bieżącym tygodniu 
w dniach 5-7 października 
br., tabletki zostaną przeka-
zane do wskazanych (w opra-
cowanych planach) przez 
władze gmin, miejsc składo-
wania. W przypadku sytuacji 
awaryjnej związanej z zagro-
żeniem napromieniowaniem 
od chmury radioaktywnej, 
władze gmin na sygnał uru-
chomią dystrybucję tabletek.
Aktualnie gminy przygo-
towują punkty dystrybucji 
tabletek, których na dziś, tj. 
4 października br., w całej 
Wielkopolsce jest 2026. Jak 
poinformował dyrektor 
wydziału bezpieczeństwa 
i zarządzania kryzysowego 
WUW Dariusz Dymek, w mo-
mencie wystąpienia skażenia 
radiacyjnego mieszkańcy zo-
staną powiadomieni o tym 
fakcie poprzez alert RCB.  
W tym czasie uruchamiane 
są punkty dystrybucyjne, 
których lista zostanie opu-
blikowana na stronie Wielko-
polskiego Urzędu Wojewódz-
kiego w Poznaniu. 

Konsultant wojewódzki ds. 
endokrynologii dr hab. Paweł 
Gut podkreślił, że przyjmo-
wanie tabletek z jodkiem po-
tasu nie jest zalecane osobom 
powyżej 60 r. życia, a także 
przypomniał o nieprzyjmo-
waniu preparatu bez takiej 
konieczności. Tabletki są 
przewidziane dla wszystkich 
obywateli, którzy potrzebują 
takiej suplementacji, według 
wytycznych krajowego kon-
sultanta w dziedzinie endo-
krynologii.
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Dlaczego Łukaszenka tęsk-
ni za Tuskiem?
Tusk ogłasza, że jeśli wygra 
wybory powoła zespół, któ-
ry będzie miał usprawnić 
przejęcie władzy. Jednak 
to nie jest najważniejsze, 
ponieważ jak podaje portal 
WP pachnie to szykowa-
niem represji politycznych 
oraz odnowienia „instytu-
cji” więźniów politycznych.  
„Trybunał Stanu to jest 
pieszczota, oni będą sie-
dzieć” zapowiada, mając na 
myśli polityków PiS Donald 
Tusk.  

A teraz czas odnaleźć się 
ponownie na „osi x” i skoń-
czyć chwilowo z fantazjami 
niejakiego pana Donalda.  
Po pierwsze Platforma musi 
wygrać wybory, by zająć się 
jakimikolwiek represjami 
politycznymi, a jeśli chodzi o 
represję trzeba przyznać, że 
są dobrzy w te klocki. Myślę, 
że Łukaszenka byłby dumy 
z takiego przyjaciela, czego 
wyraz dał w wypowiedzi dla 
rosyjskiej stacji telewizyjnej. 
Zacytujmy za Białoruskim 
Dyktatorem. 

„Tak, bezwzględnie! Jest 
potężna opozycja, w której 
jest Donald Tusk – Platforma 
Obywatelska. U władzy jest 
PIS – Prawo i Sprawiedliwość, 
ten szalony Kaczyński, Mora-
wiecki i Duda – trio. Jestem 
przekonany, że jeśli poproszą 
nas o przeprowadzenie tam 
wyborów, opozycja nabierze 
na sile, wraz z przyjściem Tu-
ska, który jest silnym polity-
kiem - załamią się”.  

Jakże krótka i jak mocna 
wypowiedź Łukaszenki, któ-
ry w prostych słowach mówi, 
że tęskni za Tuskiem, chce go 
ponownie u władzy w Rzecz-
pospolitej Polskiej. Dlaczego 
w Mińsku tak brakuje Plat-

formy Obywatelskiej? Powo-
dów jest wiele, niewątpliwie 
jednym z nich jest podobień-
stwo w aparacie represji i 
„wolności słowa”. Przytocz-
my sytuację z 2011 roku z 
kibicami Jagiellonii Biały-
stok w roli głównej, wtedy 
wspomniany Donald pełnił 
funkcję premiera polskiego 
rządu. Za przyśpiewki „Do-
nald matole, twój rząd obalą 
kibole” i „Precz z komuną” 
otrzymali od Tuska nagrodę 
w postaci 1,5 roku śledztwa 
i skazaniem 35 osób na karę 
grzywny. Jakie były zarzuty? 
A iście Białoruskie, ponieważ 
posądzono ich o zakłócanie 
spokoju i porządku publicz-
nego.  Jednak to nie jedyny 
powód, ponieważ niektórzy 
dostali oskarżenie okazania 
lekceważenia konstytucyj-
nym organom RP poprzez 
wykrzykiwanie obraźliwego 
hasła dotyczącego premie-
ra. Cóż za wolność słowa! 

Długie lata podpatrywania 
przez Platformę Obywatel-
ską Kremlowskich i Mińskich 
aparatów „wolnościowych” 
dały w końcu efekt. Posiedli 
niezwykłą umiejętność ska-
zywania ludzi za wyrażanie 
swojego niezadowolenia. 
Szkoda, że nasz „głupi” rząd 
wybrał inną drogę. My nie 
jesteśmy jak Platforma, nie 
represjonujemy zwykłych 
obywateli czego przykła-
dem niech będzie sytuacja z 
mojego podwórka Piły.  Pod-
czas Czarnego Marszu pod 
drzwiami prowadzącymi do 
mojego biura poselskiego za-
palono pokaźną ilość zniczy, 
których nie posprzątano, 
śpiewano również ***** PiS – 
każdy wie jakie słowo, kryje 
się pod gwiazdkami. Idąc po 
linii TuskoRusi powinniśmy 
teraz wszystkich tych ludzi 
wyłapać, prowadzić szcze-
gółowe 1,5 roczne śledztwo 
zakończone grzywnami lub 
więzieniem. My jednak tak 
nie działamy. Rozumiemy, 
że nie każdy musi się zga-
dzać z naszymi wartościami, 
ma prawo to demonstrować. 
Oczywiście nie w sposób 
wulgarny, tego nie popieram, 
jednak prawo do wolności 
słowa to rzecz święta – ale 
NIE w Donaldowej TuskoRu-
si, którą chce w Polsce stwo-
rzyć Platforma Obywatelska. 

Wracając do nazwanego 
roboczo zespołu „Sto dni” 
Borys Budka zapowiedział 
„Chodzi m.in. o szybkie za-
bezpieczenie dokumentów, 
przejęcie instytucji, zapew-
nienie, że żadna z pisowskich 
afer nie będzie zamieciona 
pod dywan”. Gdyby maksi-
mum hipokryzji mogło mieć 
własną nazwę to bez wąt-
pienia nazywałaby się Borys 
Budka.  Sprzątanie i wycią-

ganie konsekwencji powinni 
zacząć od samych siebie. Po 
pierwsze afera Amber Gold, 
później restrukturyzacja ka-
mienic. Jest jeszcze mistrz 
kłamstwa i matactwa, ten 
na szczęście doczekał się 
wyroku. Ile ukradł? Trudno 
stwierdzić jednak Złote Dzie-
cię Platformy niejaki Sławo-
mir N. to tylko jeden z wielu, 
który załapałby się na plan 
„Sto Dni” wewnątrz struktur 
partyjnych PO. Moja rada dla 
Donalda Tuska jest taka, by 
najpierw testowo ten plan 
zastosował wewnątrz wła-
snej partii, a jak po wszyst-
kim jeszcze ktoś zostanie mu 
do współpracy wtedy niech 
myśli by pójść dalej. Jednak 
ciężko będzie realizować 
taki plan jak większość partii 
zniknie w niewyjaśnionych 
okolicznościach. 

Zastanawiając się, dlacze-
go Łukaszenka tak tęskni za 
Tuskiem dochodzę do wnio-
sku, że brakuje mu partnera, 
z którym mógłby oddawać 
hołd gazowo – energetyczny 
Putinowi. To przecież za rzą-
dów Tuska zamykano polskie 
kopalnie, kupowano więcej 
rosyjskiego gazu i paliw. Czy 
były tanie? Oczywiście, że 
były, jednak dzisiaj to ma 
swoją cenę w postaci mor-
dowanych kobiet i dzieci na 
Ukrainie. Platforma wraz z 
całą UE hodowały na własnej 
dłoni skorpiona, dokarmiali 
go, lulali, zabawiali, jednak 
pewne jest, że ten w końcu 
ukłuje, w końcu taka jego 
natura. PiS wiedział o tym, 
dlatego pierwszą rzeczą jaką 
zrobiliśmy po objęciu władzy 
była dywersyfikacja uzależ-
nienia od rosyjskich źródeł 
energii. Czy nam się to uda-
ło?  W dużej części tak, czego 
przykładem jest Baltic Pipe. 

W mojej ocenie potrzebny 
jest jak najszybszy powrót do 
polskiego węgla, zamroże-
nie lub likwidacja dla Polski 
systemu ETS, musimy mieć 
tani węgiel, wydobywany w 
Polsce i kupowany w Polsce, 
sprzedawany w Polsce. To 
jednak proces, nie da się lat 
zaniedbań i likwidacji ko-
palni przez PO naprawić w 
miesiąc, nawet w kilka lat. To 
będzie trwać, jednak w mojej 
ocenie należy stawiać na pol-
skie złoto. Platforma tego nie 
rozumie, w TuskoRusi nie bę-
dzie miejsca na Polskę. Moż-
na zapomnieć o węglu, a jak 
skończy się wojna na Ukra-
inie zakładam, że TuskoRuś 
szybko wróci do dostaw pa-
liw ze wschodu. Dlatego w 
Mińsku i na Kremlu tęsknią, 
chcą powrotu ich człowieka 
w Warszawie. 

Czego tak naprawdę chce 
Łukaszenka z Putinem?
Chcą człowieka, który jest 
w stanie dla własnych ko-
rzyści pójść z diabłem na 
układ. To jest oczywiste, że 
w Moskwie drepczą z nie-
cierpliwością nogami czeka-
jąc na powrót ich bohatera 
na białym koniu. Jednak by 
ten plan zrealizować trzeba 
trochę poczekać i zaplano-
wać odpowiednią strategię. 
Niestety Ziemniaczany Król 
Łukaszenka wypalił przed-
wcześnie, jak zwykle przy-
padkiem pokrzyżował plany 
sobie i swojemu mocodawcy 
na Kremlu, ponieważ jego 
tęsknota za liderem opozycji 
to jak pocałunek śmierci. Jed-
nak nic straconego, historia 
toczy się dalej a ludzie szyb-
ko zapominają. Wie o tym 
Putin, wie też, że po wojnie z 
Ukrainą będzie potrzebował 
kogoś, kogo nazwie rozsąd-

nym człowiekiem, zdolnego 
do handlowania z terrorystą 
w białych rękawiczkach i po 
cichu, cały proceder okrasza-
jąc „dojrzałością polityczną”, 
to właśnie prawdopodobnie 
rola Donalda na jaką liczy 
wyniszczona gospodarczo 
Rosja.  

Na wschodzie liczą, że z 
Polski powstanie TuskoRuś, 
państwo wspierające rozsąd-
nie reżim na Białorusi i Rosji.  
Szukają kogoś podobnie my-
ślącego i działającego, kogoś 
pewnego i tak się składa, że 
kandydat już od dawna jest 
wybrany. Czekają tylko na 
odpowiedni moment by ru-
szyć z pomocą w kampanii 
swojemu bohaterowi, który 
ponownie otworzy im drzwi 
do Europy. Jednak, dopó-
ki będzie rządzić Prawo i 
Sprawiedliwość do tego nie 
dojdzie i to nie pasuje im w 
naszym rządzie. Nie układa-
my się z terrorystami, znamy 
radzieckie DNA wiemy do 
czego są zdolni. Nie pozwoli-
my na handel z terroryzmem, 
walczymy razem z Ukrainą 
przeciwko zbrodniarzo-
wi Putinowi. Wierzymy, że 
jako cały naród jesteśmy w 
stanie skutecznie wspomóc 
Ukraińców w ostatecznym 
zwycięstwie dobra nad złem. 
Nasz kraj już się zmienił, 
zdecydowanie poszliśmy do 
przodu broniąc jednocze-
śnie naszych wartości, tra-
dycji i wiary. Niestety żaden 
rząd po 89 roku nie miał do 
czynienia z taką katastrofą 
jaka dotyka świat w ostat-
nim czasie: Covid19, inflacja, 
wojna na Ukrainie i kryzys 
energetyczny. Przetrwamy 
to i zwyciężymy, wyjdziemy 
z tego silniejsi, jeśli wcześniej 
nie zdecydujemy się na drugi 
wariant tzw. TuskoRusi.

Tuskoruś – czyli Donald idzie w ślady swojego 
przyjaciela Łukaszenki

TOMASZ BRYCHCY
ul. Poznańska 34 ,Grodzisk Wlkp.
tel. 601 668 680

ZAKŁAD KAMIENIARSKI 

nagrobki granitoweszeroka gama wyrobów
remonty, renowacje
galanteria nagrobków
lampy, wazony, liternictwo itp.

W czwartek, 13 października 
br. w Nowym Tomyślu Parla-
mentarzyści Senator Jan Filip 
Libicki oraz Poseł Krzysztof 
Paszyk z Polskiego Stronnic-
twa Ludowego zainauguro-
wali działalność wspólnego 
biura Parlamentarnego.

W uroczystości otwarcia 
biura uczestniczyli lokalni 

samorządowcy m.in. Wice-
starosta Marcin Brambor, 
członkowie władz powiato-
wych Polskiego Stronnictwa 
Ludowego oraz Wicemarsza-
łek Województwa Wielkopol-
skiego Krzysztof Grabowski.

Biuro mieści się w Nowym 
Tomyślu przy Ulicy Wincen-
tego Witosa 1.

Senator Libicki i Poseł Paszyk otworzyli 
wspólne biuro PARLAMENTARNE!
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Zarząd Województwa Wiel-
kopolskiego przyznał Gminie 
Nowy Tomyśl dofinansowa-
nie na zadanie pn.: „Termo-
modernizacja Żłobka ‚Złoty 
Promyk’ w Nowym Tomy-
ślu”, w ramach działania 
„Wspieranie kryzysowych 
działań naprawczych w ob-
szarze poprawy efektywno-
ści energetycznej w sektorze 
publicznym (REACT-EU) 
”Wielkopolskiego Programu 
Operacyjnego na lata 2014-
2022. 

Całkowita wartość projek-
tu wynosi ponad 770 tys. zł, 
a kwota dofinansowania to 
prawie 650 tys. zł.

Przedmiotem zadania jest 
kompleksowa modernizacja 
energetyczna budynku żłob-
ka, a jego zakres obejmuje: 
ocieplenie ścian zewnętrz-
nych I i III, ocieplenie stropo-
dachu wentylowanego, wy-
mianę okien, wymianę drzwi 
zewnętrznych oraz montaż 
instalacji OZE (zestaw paneli 
fotowoltaicznych).

Włodzimierz Hibner – Bur-
mistrz Nowego Tomyśla był 
panelistą podczas sesji po-
święconej polsko – szwaj-
carskiej współpracy. 

Mini wykład na temat po-
tencjału oraz działalności 
lokalnego samorządu spo-

tkał się z żywym zaintere-
sowaniem – w najbliższych 
tygodniach do Nowego To-
myśla wybiera się przed-
stawiciel jednej z gmin 
szwajcarskich, która jest za-
interesowana nawiązaniem 
współpracy..

Na terenie miasta zamonto-
wano 13 pięknych, dużych 
ławek z oparciem przy naj-
częściej uczęszczanych przez 
pieszych trasach.

Koszt: 11 992,50 zł 
Wykonawca: FIL-POL Łu-

kasz Etenkowski, Ostrów 
Wielkopolski

W czwartek, 6 październi-
ka br. podczas VIII Woje-
wódzkiej Konferencji Spra-
wozdawczo – Wyborczej 
w Poznaniu, pan Mirosław 
Grzędowski - Prezes Wiel-
kopolskiego Zarządu Woje-
wódzkiego Związku Komba-
tantów RP i Byłych Więźniów 
Politycznych, wręczył hono-
rowe odznaczeniaza kulty-
wowanie pamięci i wsparcie 
kombatantów.

Gmina Nowy Tomyśl zo-
stała wyróżniona Komba-
tanckim Krzyżem Pamięci, 
który został złożony na ręce 
pani Grażyny Pogonowskiej 
–drugiego zastępcy Burmi-
strza Nowego Tomyśla.

Podczas uroczystości od-
była się inauguracja książki 
„W cieniu swastyki. Okupa-
cja Niemiecka w Kraju War-
ty”, której opracowania re-
dakcyjnego podjął się zespół 
historyków i publicystów, 
pod kierownictwem nauko-
wym prof. WSZiBdr hab. 
Olafa Bergmanna. 

W skład zespołu redak-

cyjnego książki wchodzi pan 
Damian Rożek – Pawłowski 
z Nowego Tomyśla, który 

został uhonorowany Kom-
batanckim Certyfikatem Pa-
mięci.  

Dofinansowanie na żłobek

II Polskie Forum Gospodarczo 
-Technologiczne w Szwajcarii

Nowy Tomyśl 
siada…

Honorowe odznaczenia od kombatantów Złoto dla naszego trenera!

W poniedziałek, 10 paździer-
nika br., w siedzibie tut. Urzę-
du Miejskiego gościliśmy tre-
nera klubu sportowego UKS 
JUDO COBRA Nowy Tomyśl - 
Ihar’a Mashko, który 11 wrze-
śnia br. podczas Mistrzostw 
Świata wśród Weteranów 
w Krakowie wywalczył zło-
ty medal w kategorii M2 do 
73 kg wygrywając wszystkie 
stoczone walki.

Gratulujemy i życzymy dal-
szych sukcesów!

Zapraszamy na trenin-
giUKS JUDO COBRA do Szko-

ły Podstawowej nr 3 im. Fe-
liksa Szołdrskiego w Nowym 
Tomyślu, we wtorki i czwart-
ki w godzinach: 16:30-17:30 
(grupa młodsza) oraz 17:30-
19:00 (grupa starsza).

Gmina Nowy Tomyśl otrzy-
mała, na budowę świetlicy 
wiejskiej w Chojnikach, do-
finansowanie zewnętrzne w 
wysokości ponad 380 tys. zł z 

Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020 na 
operację w ramach poddzia-
łania 19.2 Leader, koszt budo-
wy wynosi prawie 10 mln zł.  

Całkowity, ryczałtowy koszt 
inwestycji w Borui Kościelnej 
wyniesie prawie 9,8 mln zł.  
Gmina Nowy Tomyśl uzyska-
ła dofinansowanie z progra-

mu - Rządowy Fundusz Pol-
ski Ład: Program Inwestycji 
Strategicznych w wysokości  
5 mln zł na ten cel, koszt budo-
wy wynosi prawie 10 mln zł.

Podczas Krajowych Dni 
Działkowca 2022, które odby-
ły się 24 września br. w War-
szawie, ogłoszone zostały 
wyniki Wielkiego Konkursu 
Krajowego Zarządu Polskie-
go Związku Działkowców dla 
uczczenia 40-lecia PZD. 

Rodzinny Ogród Dział-
kowy „Zielony Zakątek” 
w Nowym Tomyślu,jako 
jedyny ROD z Okręgu w Po-
znaniu, znalazł się w gronie 
laureatów konkursu. „Zielo-
ny Zakątek” zajął II miejsce 
i uhonorowany został tytu-

łem „ROD 40-lecia Polskiego 
Związku Działkowców” oraz 
nagrodą finansową w wy-
sokości 8 tys. zł, która prze-
znaczona zostanie na dzia-
łalność ogrodu. Gminę Nowy 
Tomyśl podczas uroczystości 
reprezentowała druga za-

stępczyni Burmistrza No-
wego Tomyśla Grażyna Po-
gonowska. Nagrodę, puchar 
oraz tablicę pamiątkowądla 
ROD „Zielony Zakątek” ode-
brali p. Józef Kasprzak – Pre-
zes Zarządu oraz p. Jan Sza-
łek - gospodarz ogrodu.  

Budujemy świetlicę i halę sportową

Nagroda dla ROD „Zielony Zakątek”
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Proszę przybliżyć w skrócie 
Waszą działalność
Miejskie przedsiębiorstwo 
Energetyki Cieplnej w Lesz-
nie jest Spółką Komunal-
ną, której właścicielem jest 
miasto Leszno powołaną do 
świadczenia usług zapew-
nienia ciepła mieszkańcom. 
Mam na myśli ciepłą wodę 
użytkową jak i centralne 
ogrzewanie. Przedsiębior-
stwo wychodząc naprzeciw 
potrzebom naszych Od-
biorców szuka najlepszych 
i najefektowniejszych roz-
wiązańaby nasze podsta-
wowe obowiązki wykonać  
w sposób bezpieczny, kom-
fortowy i jak najtańszy  dla 
naszych odbiorców. Naszymi 
największymi odbiorcami są 
Spółdzielnie Mieszkaniowe 
i Wspólnoty Mieszkaniowe- 
razem około 40% mieszkań-
ców Leszna. MPEC Leszno 
prowadzi szerokie działania 
w celu minimalizowania 
emitowania produktów 
spalania. Nasze instalacje 
oczyszczania spalin są pod 
stałą kontrolą instytucji nad-
zorujących jakość powietrza. 
Co roku modernizujemy na-
sze urządzenia, to olbrzymi 
wkład naszej firmy w działa-
nia proekologiczne służące 
ochronie środowiska. W 2012 
roku rozpoczęto realizację 
kolejnej inwestycji na budo-
wę  bloku kogeneracyjnego 
na silnik gazowy, z którego 
aktualnie korzystamy. Mamy 
dwa źródła czyli miał węglo-
wy i gaz ziemny.

Jak wyglądała sytuacja 
przed pandemią?
W 2014 roku rozpoczęto eks-
ploatacje elektrociepłowni 
do produkcji energii ciepl-
nej i elektrycznej w wyso-
kosprawnej kogeneracji ze 
spalania gazu ziemnego. Źró-

dłem energii elektrycznej jest 
generator prądotwórczy.Gaz, 
który wykorzystujemy w na-
szej kogeneracji  pochodzi ze 
złóż pod Kościanem - mamy 
umowę z PGNiG. Przy wyso-
kiej cenie metra sześcienne-
go gazu a niskiej cenie energii 
elektrycznej praca kogenera-
cją gazową była nieopłacal-
ną. Nie opłacało się kupować 
drogiego gazu a sprzedawać 
taniego prądu. Dobrze się 
stało,że ma inne źródła cie-
pła na miał węglowy, bo cena 
miału była stosunkowo niska 
co pozwoliło  przez lata ta-
ryfę utrzymać na zbliżonym 
poziomie. Okres pandemii 
spowodował to, że cena gazu 
a przede wszystkim ceny 
energii elektrycznej zaczę-
ły rosnąć. Przez te dwa lata 
pandemii spółka  mogła wy-
generować zysk dzięki temu, 
że więcej pracowaliśmy koge-

neracją z silnikiem gazowym. 
Zimą w okresie grzewczym 
ogrzewamy przede wszyst-
kim  miałem węglowym, bo 
mamy zamówioną moc ciepl-
ną na 75 megawatów. Nato-
miast od maja do września 
zapotrzebowanie na ciepłą 
wodę użytkową wystarcza 
około 5 megawatów. Do koń-
ca grudnia 2021 roku mogli-
śmy pracować ze spokojem 
przy cenie gazu 11 groszy za 
metr sześcienny przy bardzo 
korzystnej cenie miału. Nie-
stety wszystko się zmieniło 
w 2022 r. po agresji Rosji na 
Ukrainę. Przed spółką sta-
nęło olbrzymie wyzwanie 
paliwowe. Dlatego priory-
tetowym zadaniem jest za-
pewnienie dostaw ciepła na 
potrzeby naszych klientów 
– mieszkańców, instytucji, 
przedsiębiorców. Absolutnie 
niezbędnym jest aby MPEC 

całodobowo i przez cały czas 
mógł prawidłowo wykony-
wać swoją podstawowa funk-
cję – zaopatrzenie w ciepło.

Ostatnio w telewizji komer-
cyjnej straszą dziennikarze 
surową zimą. Nie będzie 
węgla ani  drewna. Czy je-
steście na to przygotowani?
Oczywiście nie wiemy jaka 
będzie tegoroczna zima pod 
względem pogodowym, czy 
nie będzie to„zima stulecia”. 
Te długoterminowe pro-
gnozy, które analizujemy, 
nie wyglądają tak źle. Miał 
węglowy mamy zakontrak-
towany i nie ma obawy, że 
go  zabraknie. Mamy prawie 
pełny skład węglowy, a ko-
lejne transporty będą w paź-
dzierniku a następne w listo-
padzie, aby mieć odpowiedni 
zapas przed wysokim sezo-
nem grzewczym.

Na ile zmieniły się ceny za-
kupu ciepła w stosunku do 
ubiegłego roku?
Jeszcze rok temu spalanie wę-
gla uważane było w Unii Eu-
ropejskiej jako główne źródło 
zanieczyszczeń powietrza, 
a dekarbonizacja stanowiła 
podstawę polityki klimatycz-
nej lansowanej przez Komi-
sję Europejską. Stawiano na 
odnawialne źródła energii 
i gaz, chociaż już wtedy było 
widać, że dostawy gazu z Ro-
sji mogą stać się elementem 
nacisku, a nawet rodzajem 
broni w walce o dominację na 
rynku energetycznym. Cała 
ta teoria zbudowana przez 
unijnych urzędników dziś 
leży w gruzach. Teraz nawet 
Niemcy zużywają dużo wę-
gla. Do tego nastąpiła panika 
na rynku podsycana przez 
różne media. Niestety prze-
łożyło się to bardzo znaczą-
cy wzrost ceny tego paliwa, 

na chwilę obecną spółka ma 
zakontraktowany miał wę-
glowy w cenie pięciokrotnie 
wyższej niż mieliśmy w ze-
szłym roku. Naprawdę mie-
rzymy się z poważnym kry-
zysem podaży, ale i wysokimi 
cenami energii.

Bardzo trudno obecnie po-
dejmować decyzje inwesty-
cyjne w takich czasach?
Niestety, przede wszystkim 
ze względu na bardzo trud-
ną i nieprzewidywalną sy-
tuację geopolityczną oraz 
makro i mikroekonomiczną 
w branży energetycznej na 
całym świecie. Ci, którzy 
chcą pozostać w grze, muszą 
przygotować się na nawigo-
wanie po bardzo burzliwych 
wodach . Jaką technologię 
wybrać? Na jak długo plano-
wana będzie jej eksploatacja? 
Co z ewentualnym paliwem? 
To są pytania, które zada-
ją sobie wszyscy. W moim 
przekonaniu najpewniejsza 
jest inwestycja w termiczne 
zagospodarowanie odpadów. 
Zastosowanie paliw alterna-
tywnych do produkcji ener-
gii cieplnej prowadziłoby do 
współpracy miejskich spół-
ek (MZO i MPEC) w Lesznie. 
A wszystko to w ramach 
gospodarki o obiegu za-
mkniętym - wykorzystanie 
odpadów powstających w go-
spodarstwach domowych do 
produkcji ciepła i energii 
elektrycznej. Za jednym za-
macham mieszkańcy otrzy-
mają tańsze zagospodaro-
wanie odpadów oraz energię 
cieplną. Warto w tym miejscu 
wspomnieć, że nowoczesne 
instalacje spalania odpadów 
są projektowane w taki spo-
sób, aby praktycznie całko-
wicie niwelować problem ew. 
emisji nieprzyjemnych zapa-
chów, hałasu czy substancji 

mogących zanieczyszczać 
powietrze.

Jak MPEC przekonuje Od-
biorców do efektywności 
energetycznej?
Najtańsza energia to ta za-
oszczędzona.Z wysokimi ce-
nami energii zmaga się dziś 
cała Europa. To efekt wielu 
wydarzeń zewnętrznych, 
na które sektor elektroener-
getyczny nie ma wpływu, 
takich jak wojna w Ukra-
inie, kryzys energetyczny 
i surowcowy wywołany przez 
Rosję oraz ciągle zaostrzają-
ca się polityka klimatyczna 
Unii Europejskiej. Dlatego 
rozpoczęliśmy kampanię in-
formacyjną „Oszczędność 
w każdym stopniu” i wspie-
ramy wdrażanie rozwią-
zań z zakresu zwiększania 
efektywności energetycz-
nej, przynoszących realne 
oszczędności. Oszczędność 
rzeczywiście tkwi w każdym 
stopniu, o który zdecydu-
jemy się zmniejszyć tempe-
raturę w mieszkaniach. Nie 
namawiamy do marznięcia. 
Gdy potrzebujemy ciepła, 
korzystajmy z niego, lecz nie 
przekraczając poziomu 20 
stopni Celsjusza. A gdy ciepła 
nie używamy i wychodzimy 
z mieszkania, koniecznie 
ograniczajmy poziom ogrze-
wania w pomieszczeniach. 
Ten dobry nawyk pomoże 
nam wszystkim zapanować 
m.in. nad zużyciem zasobów 
potrzebnych do produkcji. 
Na stronie 20stopni.pl znaj-
dziemy opracowane porady, 
które w sposób bezkosztowy 
pomogą ograniczyć zużycie 
ciepła. Ich wprowadzenie 
w każdym domu może prze-
łożyć się nie tylko na wyso-
kość rachunków, ale też na 
cenę, którą płacimy za ogrze-
wanie. 

Na rynku węglowym nastąpiła panika podsycana przez różne media
Z Bartoszem Rzeźniczakiem Prezesem Zarządu Miejskiego Przedsiębiorstwa Energetyki Cieplnej w Lesznie 

rozmawia Franciszek Gwardzik
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Jakie szanse ma Polski Rząd 
na reparacje od Niemców za 
straty materialne i ludzkie 
w II wojnie światowej
Sławomir Szczot: Nie ulega 
wątpliwości, że Niemcy są 
odpowiedzialne za agresję, 
okupację, grabieże, znisz-
czenia wojenne, ale przede 
wszystkim za miliony ofiar 
swojej ludobójczej polityki 
wobec Polaków, ale także 
innych narodów. Jeśli jest to 
fakt bezsporny – to Polsce 
należą się reparacje wojen-
ne. Specjalna komisja obli-
czyła je na 6,2 biliona zło-
tych. Wartość ta wskazuje 
jak bardzo Polska ucierpiała 
od Niemców. Nigdy takiego, 
a nawet zbliżonego kwotowo 
zadośćuczynienia nie otrzy-
maliśmy. Ekspertyzy prawne, 
które przygotowała specjalna 
komisja wykazują, że nigdy 
w sposób skuteczny nie zrze-
kliśmy się prawa do repara-
cji wojennych. Uważam, że 
szansę na uzyskanie repa-
racji są. To długa droga, ale 
jak pokazują starania innych 
państw – jest to możliwe. 

Kryzys na rynku paliwo-
wym, węglowym oraz ga-
zowym trwa. W jaki sposób 
zdaniem pana będzie możli-
wość wyjść z tego  kryzysu.
Sytuacja na rynku szeroko 
pojętej energetyki to wynik 
najpierw wojny hybrydowej 
z zachodem, a później agresja 
Rosji na Ukrainę i jej konse-
kwencje. Tak więc, dopóki 
trwa ta wojna, to sytuacja bę-
dzie nadal kryzysowa. Trze-
ba podkreślić, że wiele firm 
z tej branży wykorzystuje 
sytuację popytowo-podażo-
wą na rynku paliw i winduje 
ceny bogacąc się niewspół-
miernie. Także sama Unia 
Europejska nie potrafi reago-
wać elastycznie. Polski rząd 
zaproponował zawieszenie 
ETS-ów  (Europejski System 
Handlu Emisjami), który win-
duje ceny energii elektrycz-
nej i cieplnej (co wiąże si ę tez 
ze wzrostem cen czyli infla-
cją), a Komisja Europejska nie 
reaguje na te postulaty. Pol-
ski rząd wprowadza system 
wsparcia dla rodzin, pod-
miotów społecznych, samo-
rządów, szpitali, a być może 
także dla przedsiębiorstw 
energochłonnych, aby mini-
malizować skutki tego kry-
zysu. Polska odrobiła lekcję 
i uniezależniła się w znacz-

ny sposób od rosyjskich su-
rowców energetycznych. 
Polska jest tez inicjatorem 
ograniczenia współpracy go-
spodarczej w wielu sferach 
z gospodarką rosyjską ratując 
Europę od paraliżującego ją 
uzależnienia. Ostatnie zapo-
wiedzi ze strony rządowej to 
przygotowania do  zniesienie 
obowiązku sprzedaży energii 
elektrycznej poprzez giełdę 
dla jej wytwórców. Spowo-
duje to większą kontrolę nad 
cenami energii elektrycznej 
w Polsce. Przypomnijmy, że 
odpowiedzią rządu Zjedno-
czonej Prawicy na lawinowy 
wzrost cen paliwa, żywno-
ści, energii było obniżanie 
stawek VAT oraz akcyzy do 
możliwie niskich poziomów. 
Polskie władze reagują wzor-
cowo w tym zakresie.

Przeszło pół roku trwa woj-
na  z Ukrainą. Co się musi 
stać, aby ta wojna się zakoń-
czyła? Czy jest na ludobójcę 
Putina jakiś sposób  aby go 
zatrzymać.
Aby zrozumieć sens tej woj-
ny, należy zrozumieć rosyj-
ską „duszę”. Nadal wśród elit 
i przywództwa rosyjskiego, 
ale także wśród zwykłych 
obywateli przeważa dążenie 
na odbudowanie rosyjskiego 
imperium. Sowiecki sposób 
na budowę i utrzymanie 
imperium jest nam znane. 
Efektem są milionowe ofiary 

ludzkie, zniszczenia, gospo-
darczy upadek. Przeżyliśmy 
to we własnej historii. Wie-
my też, jak takie dążenia im-
perialne się anihiluje. Jedna 
metodą to długotrwała woj-
na gospodarcza, czyli to co 
robimy teraz wprowadzając 
sankcję, albo starcie militar-
ne. Ponieważ w dążeniach 
szeroko pojętego „zachodu” 
jest utrzymanie pokoju za 
wszelką cenę – pozostają 
sankcję gospodarcze i izo-
lacja na arenie międzynaro-
dowej.
Niestety, okazuje się że na-
wet w ramach „zjednoczo-
nego zachodu” są kraje, któ-
re nadal liczą na biznesową 
współpracę z Rosją. 
Czas gra na niekorzyść Rosji. 
Jak na razie to ona przegrywa 
na wszystkich poziomach. 
Mam tez świadomość, że 
oni mają jeszcze wiele asów 
w rękawie. Przez lata praco-
wali nad rozmiękczaniem 
kolektywnego zachodu i bu-
dowaniem siatki agentural-
nej wśród elit politycznych, 
społecznych i biznesowych. 
W kolejnych miesiącach ak-
tywność tych ludzi i organi-
zacji będziemy obserwować, 
gdy Rosja będzie urucho-
miała kolejne swoje aktywa. 
Jednak, moim zdaniem, roz-
strzygnięcie tej wojny odbę-
dzie się na Kremlu w sferach 
grupy „trzymającej władzę”. 
Ktoś w końcu zastąpi obec-

nego władcę, który zostanie 
wyeliminowany przez „zawał 
serca”.

Niepokoi Polaków a szcze-
gólnie przedsiębiorców 15% 
inflacja a także wysokie 
ceny energii. W jaki sposób 
można je obniżyć.
Główną przyczyną inflacji to 
wzrost cen nośników energii. 
Wiadomo też, że to wpły-
wa na inne towary i usługi. 
Polska zrobiła już wiele, aby 
obniżyć presję inflacyjną. 
Niestety, wiele czynników 
kształtujących ceny już nie 
leżą w  naszych rękach, bo 
wstąpiliśmy do Unii Europej-
skiej. Przykładem są te ETS-
-y, o których wspominałem 
wcześniej. Pamiętajmy, że 
walka z inflacją w minionych 
czasach kończyła się obni-
żeniem aktywności gospo-
darczej zwanej „kryzysem”, 
zwiększenie bezrobocia, 
biedy. Jednak czynniki infla-
cyjne były inne niż obecnie. 
Stąd ta trudność na właściwą 
reakcję na ten rodzaj inflacji. 
Wraz z zakończeniem wojny 
na Ukrainie, inflacja będzie 
obniżana przez zwiększoną 
podaż nośników energii oraz 
nowe kierunki ich dostaw.

5. Trwa pat w sprawie środ-
ków z Krajowego Planu Od-
budowy. Komisja Europejska 
stale stawia przeszkody. Zda-
niem pana co należy zrobić?
Myślę, że Polska w tym mo-
mencie może jedynie złożyć 
pozew do TSUE przeciwko 
Komisji Europejskiej, która 
działa niezgodnie z traktata-
mi oraz upolitycznia wypłatę 
środków z KPO. „Praworząd-

ność” staje się narzędziem 
na wpływania na politykę 
państw narodowych. Jest 
to coraz bardziej widoczne 
i zrozumiałe dla wielu rzą-
dów w UE. Pewne nadzieje 
wiążę  ze zmianą rządu we 
Włoszech, bo to trzecia go-
spodarka w UE. Nowy, pra-
w i c o wo -ko n s e r w a t y w ny 
rząd dołączy do podobnych 
rządów w Szwecji i w Euro-
pie Środkowej. Przechyla się 
szala i Niemiecka hegemonia 
nie jest już tak oczywista, jak 
kilkanaście miesięcy temu. 
Premier Mateusz Morawiecki 
jest przekonany, że te pienią-
dze jednak do nas trafią. Tego 
się trzymajmy.

Polska jest niezależna od rosyjskich 
surowców energetycznych
Z wiceprezesem Zarządu firmy ENEA Sławomirem Szczotem 

rozmawia Franciszek Gwardzik

Polska odrobiła lek-
cję i uniezależniła się 
w znaczny sposób od 
rosyjskich surowców 
energetycznych

„
Niestety, wiele czyn-
ników kształtują-
cych ceny już nie leżą 
w  naszych rękach, 
bo wstąpiliśmy do 
Unii Europejskiej. 

„

Jaromierz 38, 64-225 Kopanica
tel 68 384 06 45 – tel. kom. 604 222 116, 694 560 009

www.brudlo.com.pl
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a Sprzedaż hurtową i detaliczną
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Wykonujemy usługi w zakresie:
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a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3D
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych Iveco, Mercedes, Scania, 
Volvo, Renault itp.
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Wolsztyn ul. Dworcowa 19
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O autorefleksję zaapelował 
dziś do profesora Maksymi-
liana Stanulewicza z Wy-
działu Prawa prof. Grzegorz 
Musiał z Wydziału Fizyki. 
Chodzi o wypowiedź, jaką 
prawnik zamieścił na ogól-
nodostępnym profilu w me-
diach społecznościowych. 
Napisał tam, że PiS to zor-
ganizowana grupa przestęp-
cza stojąca na czele państwa 
mafijnego. Gość porannej 
rozmowy Radia Poznań mó-
wił, że to wulgarny i knajacki 
język. 

Co my obserwujemy? Kom-
pletny brak szacunku. Wyda-
je się, że pan profesor chyba 
trochę się rozpędził w grupie 
osób takich nastawionych 
wulgarnie, operujących wul-
garnym językiem, nastawio-
nych krytycznie do wobec 
władzy i po prostu użył ta-
kiego samego języka, moim 
zdaniem bezrefleksyjnie. Ja 
chciałbym taką refleksję po 
jego stronie zobaczyć - mówi 
prof. Grzegorz Musiał.

Gość porannej rozmowy, 
który jest rzecznikiem dys-
cyplinarnym przy Minister-
stwie Nauki i Szkolnictwa 
Wyższego oczekuje reakcji 
władz Wydziału Prawa i o nią 
apeluje. Jeżeli to nie odniesie 
skutku, to dalej zostaje dro-
ga służbowa, czyli komisja 
dyscyplinarna - mówił prof. 
Grzegorz Musiał.

Poniżej cała rozmowa:
Roman Wawrzyniak: Dziś 
w programie pytamy o kon-
dycję moralną pracowni-
ków Uniwersytetu imienia 
Adama Mickiewicza, do-
kładnie wydziału prawa 
tego uniwersytetu, a jeszcze 
dokładniej jednego z profe-
sorów tego wydziału dr hab. 
Maksymiliana Stanulewi-
cza, ale stawiamy pytania 
o jego przełożonych i trójkę 
rzeczników dyscyplinar-
nych nauczycieli akademic-
kich UAM, czyli w skrócie 
mówiąc rozmowa o etosie 
wykładowcy akademickie-
go. Dziś gościem programu 
jest prof. UAM dr hab. Grze-
gorz Musiał będący także 
rzecznikiem dyscyplinar-
nym przy Ministerstwie Na-
uki i Szkolnictwa Wyższego. 
Prawnik prof. Maksymilian 
Stanulewicz z Wydziału 
Prawa UAM na ogólnodo-
stępnym profilu w mediach 
społecznościowych chwali 
się swoimi przemyśleniami 
i pisze o wybranym przez 8 
mln Polaków w wyborach 
wolnych, demokratycz-
nych obozie Zjednoczonej 
Prawicy w ten sposób - PiS 
to zorganizowana grupa 
przestępcza stojąca na czele 
państwa mafijnego. Z całym 
szacunkiem do wolności 
słowa, ale czy pracownik 
naukowy utrzymywany 
z pieniędzy wszystkich po-
datników, ma prawo do ta-
kiego języka panie profeso-
rze, do takich oskarżeń?
Prof. Grzegorz Musiał: Jest to 

język, który moim zdaniem 
nie przystoi nauczycielowi 
akademickiemu, który po 
prostu powinien w sposób 
wyważony zwracać uwagę 
na szacunek dla oponenta, 
a przede wszystkim przy-
woływać argumenty, które 
mieszczą się na gruncie pań-
stwa prawa.
Zwłaszcza, że sam jest praw-
nikiem.
No właśnie i w jego kompe-
tencjach widzimy właśnie 
i historia prawa i myśl poli-
tyczna prawna i prawo kon-
stytucyjne, teoria prawa, tra-
dycje prawne i ustrój państwa 
i jeżeli pan profesor, co on ma 
do zarzucenia - tak to ujmę 
- to to, że PiS czy Zjednoczo-
na Prawica, ale tu wywołane 
z nazwy PiS, nie realizuje 
demokracji liberalnej. Ja się 
pytam panie profesorze - ta-
kie otwarte pytanie zadaję 
wobec słuchaczy - gdzie jest 
w polskim prawie wpisa-
na demokracja liberalna? Ja 
czytam konstytucję, jestem 
fizykiem, ja myślę modelowo 
i staram się rozumieć proce-
sy, które mnie otaczają. Ja nie 
dostrzegam czegoś takiego, 
jak złamanie przez państwo 
prawa. Widzę demokracje we 
wszystkim tym, natomiast 
nie widzę demokracji liberal-
nej, którą pan profesor przy-
tacza, jako jeden z koronnych 
argumentów.

Ale słowa: grupa przestęp-
cza czy państwo mafijne tu 
w kontekście wolnych, de-
mokratycznych wyborów - 
przecież nikt mu nie odbiera 
prawa do krytyki obozu rzą-
dzącego, nawet uważam, że 
w ramach uczciwej dyskusji 
akademickiej, taka krytyka 
jest potrzebna, ale czy aka-
demików nie obowiązują 
żadne zasady? Czy nie po-
winni świecić przykładem 
również albo zwłaszcza, 
jeśli chodzi o język debaty 
publicznej? Bo wypowiedź 
w mediach społecznościo-
wych jest jednak debatą pu-
bliczną.
I tu ubolewamy, bo widzimy 
nasze koleżanki i kolegów 
profesorów i młodszych na-
ukowo pracowników, któ-
rzy po prostu pojawiają się 
w przestrzeni publicznej 
i operują językiem takim kna-
jackim, językiem wulgarnym 
i ja pytam - jest to oczywiście 
pytanie otwarte, bo nie jest 
w moich kompetencjach to 
oceniać, ale widzę te zalece-
nia, które są i u nas itd., Jakaś 
etyka nas obowiązuje. Ona 
jest nawet spisana i to daleko 
odbiega od wymogów, które 
ja wobec pracownika oczeku-
ję i sam staram się tych stan-
dardów dotrzymywać.
Myślę, że wszyscy mamy 
prawo oczekiwać od akade-
mików, by byli dla nas wzo-
rem i przykładem. Zaraz do 
tych spraw etycznych i do 
tego, co na ten temat mó-
wią przepisy UAM przejdę, 
ale jeszcze nad jedną kwe-

stią się zastanawiam, jak 
po takich słowach mogą się 
czuć studenci pana profe-
sora - „eksperta od mafii”, 
którzy mają odwagę mieć 
poglądy konserwatywne 
albo nawet być zwolenni-
kami Zjednoczonej Prawi-
cy? Jak oni mogą się czuć 
na jego wykładach po takim 
jednoznacznych, knajac-
kich, wulgarnych wypowie-
dziach ich profesora?
Współczuje studentom, bo 
oni mają prawo mieć różne 
poglądy. Sam pan profesor 
tutaj na swojej stronie inter-
netowej podaje cele zrów-
noważonego rozwoju itd., 
równość, mniej nierówności, 
pokój, sprawiedliwość, sza-
cunek, a co my obserwujemy? 
Kompletny brak szacunku. 
Wydaje się, że pan profesor 
chyba trochę się rozpędził 
w grupie osób takich nasta-
wionych wulgarnie, operu-
jących wulgarnym językiem, 
nastawionych krytycznie 
wobec władzy i po prostu 
użył takiego samego języka, 
moim zdaniem bezrefleksyj-
nie. Ja chciałbym taką reflek-
sję po jego stronie zobaczyć.

Ja chciałbym z kolei pana 
profesora zapytać, czy ja 
i mi podobni podatnicy, 
pracodawcy pana profesora 
Stanulewicza, który pensję 
otrzymuje - jakby nie pa-
trzeć - także z podatków Po-
laków o poglądach konser-
watywnych, mamy prawo 
żądać od jego pracodawców, 
władz UAM, by zostały wo-
bec niego wyciągnięte ja-
kiejś konsekwencje za taki 
„przykład”?
Trudno mi się wypowiadać, 
bo nie zostałem upoważnio-
ny i nie mam takiej funkcji, 
która by mnie upoważniała 
do wyrażania tego typu ocen. 
Jeżeli mogę wyrazić swoje 
własne, osobiste zdanie, to 
moje zdanie jest takie, że to 
jest już poza jakąkolwiek to-
lerancją i jakaś forma auto-
refleksji wyrażona publicznie 
byłaby wręcz niezbędna.
No dobrze panie profesorze, 
ale przecież mamy na UAM 
chyba nawet trzech pracow-

ników piastujących funkcję 
rzeczników dyscyplinarnych 
do spraw nauczycieli akade-
mickich. Czym ci państwo 
się zajmują, jeśli nie reagują 
w takich przypadkach? Przy-
najmniej nie widzę na razie 
takie reakcji, może przeoczy-
łem coś.
Niech to będzie pytanie re-
toryczne. Ja też to pytanie 
zadaję.

Chciałem zwrócić uwagę na 
taki dokument. Jest strate-
gia UAM na lata 2020-2030 
i tam w dziale o wartościach 
możemy przeczytać: pod 
hasłem wolność - kształce-
nie kształtowania postaw 
młodzieży akademickiej 
odpowiedzialnego wyraża-
nia poglądów i przekonań, 
albo pod hasłem etyczność - 
możemy przeczytać dbałość 
o dochowanie najwyższych 
standardów etycznych 
i norm akademickich. Czy 
pan profesora dostrzega co-
kolwiek z tego, o czym prze-
czytałem w tej wypowiedzi, 
o zorganizowanej grupie 
przestępczej stojącej na cze-
le państwa mafijnego?
Przykro mi, ale to jest poniżej 
poziomu i to się ewidentnie 
kłóci - w moich ocenach, tak, 
jak ja to oceniam, z tym do-
kumentem.

Jest jeszcze inny dokument, 
do którego dotarłem, który 
pozwoliłem sobie przejrzeć, 
to jest tzw. kodeks etyki pra-
cownika naukowego. Punkt 
trzeci preambuły tego ko-
deksu brzmi tak: wartości 
etyczne, standardy rzetel-
ności naukowej oraz dobre 
praktyki w nauce uwydat-
niają etyczną i społeczną 
odpowiedzialność naukow-
ców. Naukowcy muszą - 
świadomi swoje szczególnej 
odpowiedzialności wobec 
społeczeństwa, ogółu ludz-
kości, muszą być świadomi 
tej szczególnej odpowie-
dzialności itd.
No właśnie, czyli nie zacho-
wywać się tak, jak się za-
chowują ludzie na ulicy czy 
w zgromadzeniach, które 
epatują wulgarnością, prof. 

nie powinien z mocy tego, co 
pan przytoczył, w to się włą-
czać.

W punkcie 4.4. kodeksu 
etyki pracownika naukowe-
go znalazłem takie słowa: 
główną odpowiedzialność 
za postępowanie z ujaw-
nionymi przypadkami nad-
użyć ponoszą pracodawcy 
zatrudniający naukowców, 
a więc uczelnie. Dlatego py-
tałem o to, czym zajmują się 
rzecznicy dyscyplinarni do 
spraw nauczycieli akade-
mickich. Pytanie, czy to nie 
jest jednak jakieś zadanie 
dla tych państwa?
No jest, tylko, że moja rola jest 
trochę inna. Ja jestem rzecz-
nikiem dyscyplinarnym, ale 
my jesteśmy powołani do 
oceny władz, zarządzających, 
natomiast do takich spraw 
jest komisja dyscyplinarna.

Idąc tą drogą, mógłbym 
zapytać, czy władze wy-
pełniają swoją rolę w oce-
nie swojego podwładnego? 
Jeżeli czytamy te przepisy, 
które sami oni tworzą dla 
swoich pracowników, ro-
zumiem, że są jakimś wzor-
cem etosu akademickiego, 
chcielibyśmy, by coś takie-
go, jak etos akademicki miał 
miejsce cały czas, to pyta-
nie, co tu z pracodawcami 
pana profesora?
Z mojego punktu widzenia 
takim pierwszym - z do-
świadczenia akademickiego, 
takim pierwszym elementem 
tego powinna być jakaś roz-
mowa kogoś, przynajmniej 
na tym najniższym stopniu 
władz na wydziale, w insty-
tucie i prośba o jakąś krytycz-
ną refleksję. Potem jeżeli to 
wszystko nie odnosi skutku, 
to dalej idziemy drogą służ-
bową. Pytanie, czy taka auto-
refleksja pojawia się u władz 
wydziału. Zostawmy to jako 
kwestię otwartą, jako apel, 
po prostu.

Na razie niech to będzie 
apel, bo wypowiedzi o gru-
pie przestępczej wybranej 
- przypomnę - w wolnych 
wyborach i też wypowiedzi 
o państwie mafijnym, to 
są te najwyższe standardy, 
o których pisze pan prof. 
Stanulewicz, ale to jest gra-
dacja i wstyd dla etosu aka-
demickiego, moim zdaniem. 
Zastanawiam się nad tym, 
o czym pan profesor wspo-
mniał, czy brak reakcji, 
nie jest jakąś akceptacją ze 
strony kolegów pana profe-
sora z wydziału czy przeło-
żonych?
Tak, jak mówię, są pewne 
obyczaje akademickie. Stara-
my się w społeczności innego 
wydziału nie narzucać pew-
nych reguł. Powinni najpierw 
sami rozwiązać problem. 
Jeżeli ten problem nie jest 
rozwiązywany, to zgłaszamy, 
że problem jest i ten problem 
powinien zostać podjęty. Po-
czekajmy.

Ja jako pracodawca w jakimś 
sensie też pana profesora 
Stanulewicza, bym się tego 
domagał od władz uczelni, 
przełożonych. Przypomnę, 
że mieliśmy też w Polsce 
przypadki naukowców, 
którzy za krytykę ideolo-
gii LGBT, byli wyrzucani 
z uczelni. Chodzi o przypa-
dek prof. Nalaskowskiego 
z Uniwersytetu imienia Mi-
kołaja Kopernika w Toru-
niu.
Niestety widać tę asymetrię, 
my tę asymetrię widzimy 
również w przestrzeni pu-
blicznej i widzimy tę asyme-
trię w dostępie do mediów. 
Jednak zdecydowana więk-
szość mediów jest po stronie 
opozycji i to może rodzi taką 
śmiałość. Znakomicie się tu 
wpisuje Radio Poznań, jest 
radio publiczne, jest telewi-
zja publiczna, gdzie człowiek 
może zobaczyć tę drugą stro-
nę medalu i jakby bardziej 
obiektywne podejście do 
problemu. Widzimy tę asy-
metrię.

Ja na koniec naszej rozmo-
wy chcę zwrócić uwagę na 
jeszcze jedną rzecz, otóż 
w tym wpisie pana profeso-
ra, ogólnodostępnym - nie 
wiem w jakim stanie pan 
profesor pisał te słowa, bo 
pisze już takie ewidentne 
bzdury, że ręce opadają. Pi-
sze tak: partia rządząca od 
dawna nie ma już większo-
ści parlamentarnej, jednak 
nie ma zamiaru poddać się 
weryfikacji wyborców.
Zastanawiałem się nad tym, 
ponieważ głosowania w Sej-
mie przechodzą i ja właściwie 
nie wiem, o co chodzi. W tym 
wpisie jest sporo takich rze-
czy, że narodowe, polskie, 
nasze, suwerenne, niepodle-
głe - to jest „złe”, natomiast 
przestało być: wspólne, oby-
watelskie i wolne. My się 
nazywamy Akademicki Klub 
Obywatelski i nie ma PO żad-
nego monopolu na to słowo, 
my również mówimy cały 
czas o polskim, o wspólnym 
i cały czas mówimy o wolno-
ści, niepodległości, suweren-
ności, która jest naruszana 
w Polsce i właśnie mówimy 
o naruszaniu tej wolności. 
Jedna strona próbuje uzur-
pować sobie prawo do na-
rzucania poglądów drugiej 
stronie.

To nie znaczy, że nie ma pan 
profesor uprawnień do kry-
tyki, bo tak, jak mówiliśmy, 
cały ten wpis byłby uzasad-
niony, gdyby nie wulgar-
ność tych zdań, które przy-
taczałem. Mam nadzieję, że 
jeśli nie rzecznicy dyscypli-
narni, jeśli nie przełożeni, 
to może właśnie rzecznicy 
dyscyplinarni przy mini-
sterstwie zajmą się tym te-
matem.
Tu raczej mamy na myśli ko-
misję dyscyplinarną.
Formalnie to komisję dys-
cyplinarną.

Wulgarny język profesora Wydziału Prawa
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Dnia 1 października 2022 r. 
w Grudnej odbyła się impreza 
pt. „Konie i Powozy Szlakiem 
Wikliny”.

Jesienna pogoda nie od-
straszyła uczestników tego-
rocznej edycji „Koni i Powo-
zów Szlakiem Wikliny. Do 
malowniczej Grudnej przy-
było ponad 70 uczestników 
ze swymi pięknymi końmi, 
bryczkami oraz powozami. 
Impreza była doskonałym 
zwieńczeniem sezonu na 
Szlaku Wikliny.

Wśród zaproszonych gości 
znaleźli się:

a Starosta Nowotomyski – 
Andrzej Wilkoński

a Wójt Gminy Miedzicho-
wo Stanisław Piechota wraz 
z pracownikami

a Dyrektor Muzeum Naro-
dowego Rolnictwa i przemy-
słu rolniczego w Szreniawie 
Jan Maćkowiak

a Sekretarz Piekar Ślą-
skich Renata Łuczak

a Przewodniczący Rady 
Gminy Miedzichowo Tadeusz 
Kolecki 

a Nadleśniczy Nadle-
śnictwa Bolewice Gaczyński 
Grzegorz

a Kierownik Muzeum Wi-
kliniarstwa i Chmielarstwa 
w Nowym Tomyślu Andrzej 
Chwaliński 

a w imieniu senatora RP 
Jana Filipa Libickiego – Woj-
ciech Wośkowiak

a w imieniu Burmistrza 
Nowego Tomyśla Włodzi-
mierza Hibnera – Ewa Pilar-
czyk

Pamiątkowe statuetki 
ufundowane przez senatora 
RP otrzymali:

1. Hubert Sołtysiak – Bole-
wice

2. Jacek Andrzejczak – 
Grudna

3. Oliwia Dyderska – staj-
nia Sątopy

Nagrody ufundowane 
przez Wójta Gminy Miedzi-
chowo i Głos Wielkopolski 
otrzymali:

1. Paweł Chojnacki – 
Krzyszkowo

2. Mirosław Biedziak – 
Pniewy

3. Mariusz Szymanski – 
Pniewy

4. Tadeusz Adamczak – 
Otusz

Swojską honorową eskortę 
całego przejazdu sprawowa-
li pasjonaci Kawalerii 1920, 
którzy kultywują tradycję 
polskiej kawalerii, wyróżnia-
jący się strojami historyczny-
mi z epoki lat 20.

Szpaler powozów, bryczek 
oraz jeźdźców w siodle żwa-
wo pokonywał malowniczą 
trasą wiodącą przez nieprze-
niknione lasy Gminy Miedzi-
chowo.

Na przystanku wszyscy 
uczestnicy zostali poczę-
stowani kawą, herbatą oraz 
przepysznym plackiem, przy-
gotowanym przez  mieszkan-
ki Grudnej.

Trasę oraz miejsca parkin-
gowe zabezpieczali ochot-
nicy z OSP Grudna pod do-
wództwem Prezesa Jana 
Schalotte.

Całość poprowadzili Han-
na Kaczmarek oraz Jarosław 
Kisiel.

Każdy uczestnik otrzy-
mał pamiątkowy medal oraz 
smaczny poczęstunek.

Serdeczne podziękowa-
nia należą się mieszkańcom 
Grudnej za olbrzymi wkład 
pracy w przygotowanie tej 
niepowtarzalnej imprezy.

Szlak wikliny to projekt 
Gminy Miedzichowo przy 
współpracy Powiatu Nowo-
tomyskiego i Gminy Nowy 
Tomyśl, mający na celu przy-
bliżenie rzemiosła wikliniar-
skiego.

Dzięki  Szlakowi Wikli-
ny poznajemy dziedzictwo 
i żywe tradycje wikliniarstwa 
jako uprawy, przetwórstwa 
i wytwórstwa wyrobów z wi-
kliny. Wspólnie odkrywamy 
na nowo atrakcje turystycz-
ne, kulturowe, jakie skrywa 
w sobie kolebka polskiej wi-
kliny, a także zakochujemy 
się w niekończących się la-
sach Miedzichowskiego Par-
ku Krajobrazowego i obsza-
rów natura 2000.

Patronat medialny objął 
TVP-3 Poznań, Głos Wielko-
polski, Dzień Nowotomysko-
-Grodziski. 

Pełna relacja na:
https://nowytomysl.nasze-

miasto.pl/grudna.../ar/c13-
9021299

Konie i Powozy Szlakiem Wikliny
w Grudnej już za nami
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O godzinie 13 rozpoczęła się 
uroczysta Msza św. Dzięk-
czynna Dożynkowa w koście-
le parafialnym pw. Św. Marci-
na w Bukowcu, z udziałem 
pocztów sztandarowych oraz 
delegacji  z tradycyjnymi 
wieńcami dożynkowymi z  
sołectw oraz nowotomyskich 
Rodzinnych Ogrodów Dział-
kowych.

Korowód dożynkowy pro-
wadzony przez Zespół Pieśni 
i Tańca Kębłowo oraz Ant-
kowe Pyry przeszedł ulicami 
Bukowca na stadion, gdzie 
odbył się Obrzęd Dożynko-
wy, przyjęcie chleba i wień-
ców oraz występ Zespołu 
Pieśni i Tańca Kębłowo.

Po uroczystościach dożyn-
kowych zaplanowano „Pitoli-
nie we Wiklinie” czyli Festi-
wal Folkloru Miejskiego im. 
Andrzeja Bobkiewicza.

Podczas festiwalu na sce-
nie zaprezentowały się Kape-
la On i Ona z Samego Lwowa, 
Kapela Wileńska oraz Kapela 
Zza Winkla. Na zakończenie 
odbył się koncert zespołu Al-
batros i zabawa taneczna z Dj. 
Damianem Liskiem.

Starostami tegorocznych 
Dożynek Gminnych w Bu-

kowcu byli Renata Gumuła 
i Władysław Galas.

Dla wszystkich uczestni-
ków imprezy organizatorzy 
przygotowali stoiska gastro-
nomiczne, dla najmłodszych 
dmuchańce, malowanie twa-

rzy, brokatowe tatuaże, mega 
bańki mydlane.

Organizatorzy Sołtys i rada 
Sołecka wsi Bukowiec, Gmi-
na Nowy Tomyśl, NOK

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

W niedzielę, 18 września 
2022 roku odbył się ostatni 
Miedzichowski Eko - Jarmark 
na Szlaku Wikliny. Był to cykl 
pięciu Eko-Jarmarków, odby-
wających się raz w miesiącu 
na Dymarkach Miedzichow-
skich w gminie Miedzicho-
wo, które zapoczątkowały 
w maju br.

Podczas Miedzichowskie-
go Eko-Jarmarku można było 
zakupić m.in.:

a ocet jabłkowy czy keczup 
z cukinii, wyprodukowane 
przez lokalnych producen-
tów,

a sery kozie i krowie,
a przetwory warzywne,
a miody,
a wyroby ceramiczne 

i rzeźby z drewna,
a wyroby z wikliny.
Miedzichowskie Eko Jar-

marki nie tylko promowa-
ły ekologiczny styl życia 
wśród mieszkańców Po-
wiatu Nowotomyskiego, jak 
i całego województwa wiel-
kopolskiego. Eko- Jarmar-
ki tworzyły przestrzeń do 
nawiązania bezpośrednich 
kontaktów pomiędzy pro-
ducentami a konsumentami 
oraz przyciągnęły sympaty-
ków zdrowej żywności i rę-
kodzieła z całej Wielkopolski. 
Na miejscu można było spo-
tkać mieszkańców powiatu 

szamotulskiego, grodziskie-
go, poznańskiego, czy też 
międzychodzkiego.

Ostatni Eko Jarmark zgro-
madził również aż 23 wy-
stawców. To najwięcej od za-
początkowania cyklu.

Mamy dobrą wiadomość 
dla osób, które znalazły już 

swoich ulubionych wystaw-
ców - będą oni dostępni rów-
nież 11 grudnia 2022 roku 
w Bolewicach podczas Kier-
maszu Bożonarodzeniowego.

Sukces Miedzichowskich 
Eko-Jarmarków daje pew-
ność ich ponownej edycji 
w przyszłym roku.

Gminne Dożynki w Bukowcu

Za nami już ostatnie Miedzichowskie 
Eko Jarmarki
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Przyszywanie Giorgii Meloni 
łatki post-faszystki jest nie-
uprawnione. Mówił o tym 
w porannej rozmowie Ra-
dia Poznań historyk i prezes 
Fundacji św. Benedykta Bo-
gusław Kiernicki. 

Meloni po wygranych wy-
borach będzie pierwszą ko-
bietą - premier we Włoszech. 
„Ma 45 lat, urodziła się ponad 
30 lat po wojnie” - mówił gość 
porannej rozmowy.
Ona miała to nieszczęście, że 
kiedyś coś sympatycznego po-
wiedziała jako młoda dziew-
czyna o Mussolinim jako 
sprawnym polityku, aczkol-
wiek wielokrotnie powtarza-
ła, że prowadzi politykę tych, 
których można uznawać wte-
dy i dziś za antyfaszystów. 
Tak, że to ona nie chce się ani 
w to wpisywać, ani nie wol-
no jej tego przyklejać, ani ze 
względów pokoleniowych, ani 
ideowych. Ona się wywodzi 
zupełnie z innych kontekstów 
takich, bym powiedział, po-
litycznych - mówi Bogusław 
Kiernicki.

Poniżej cała rozmowa:
Łukasz Kaźmierczak: Dziś 
w Radiu Poznań o wyni-
kach wyborów we Wło-
szech, które - myślę, że 
bez przesady można po-
wiedzieć, że wstrząsnęły 
europejską sceną politycz-
ną. Przypomnę, Włochy to 
jest tzw. stara Unia, trzeci 
pod względem wielkości 
i potencjału gospodarcze-
go kraj, trzecia gospodar-
ka unijna, krótko mówiąc, 
kraj, w którym doszło do 
zmiany na szczytach wła-
dzy. Dziś w Poznaniu z kolei 
w księgarni Dębogóra bę-
dzie spotkanie poświęcone 
właśnie wynikom wyborów 
we Włoszech. Ja do stu-
dia zaprosiłem Bogusława 
Kiernickiego - zarówno 
z Wydawnictwa Dębogóra, 
zarazem historyka i preze-
sa Fundacji św. Benedykta. 
Tak sobie pomyślałem słu-
chając tego, co mówi teraz 
i w czasie kampanii wybor-
czej Giorgia Meloni o obro-
nie tradycyjnego modelu 
rodziny, o powrocie do kon-
serwatywnych wartości, 
mówi, że jesteśmy mamą, 
ojcem, dzieckiem, nie nu-
merami, nie rodzicem nu-
mer jeden, rodzicem numer 
dwa i tak sobie pomyślałem, 
czy pani Meloni mówi Bo-
gusławem Kiernickim?
Bogusław Kiernicki: Byłoby 
to bardzo miłe, ale mówi ję-
zykiem, który jest w Europie 
troszkę zapomniany. Ja je-
stem też bardzo zaskoczony, 
bo wydawałoby się, że pod 
tymi hasłami, wartościa-
mi trudno dziś wygrywać 
wybory. Oczywiście moż-
na uczestniczyć w polityce, 
w życiu politycznym i to wie-
lu ludzi pokazuje w Europie 
także, ale to, że można wy-
grywać wybory, to wydawało 
się, że jest już troszkę czasem 
przeszłym. Z tego wyciągano 
konsekwencje, np. we Francji 

Marin le Pen - przywódczyni 
ruchu, który był kiedyś kon-
serwatywny, katolicki, dziś 
jest absolutnym liberałem.

Przestała głosić takie hasła.
Tak, uznając, że społeczeń-
stwo nie chce tego słuchać. 
Jeśli chcemy otrzymywać 
dobre wyniki, kandydować 
w wyborach prezydenckich, 
parlamentarnych, to musimy 
zmienić narrację, nasza reto-
ryka musi być inna, musimy 
mówić w sposób nowoczesny. 
Meloni pokazała, że może 
być inaczej, bo ona mówi, że 
jestem chrześcijanką, jestem 
nacjonalistką, konserwatyst-
ką, suwerenistką.

Jestem chrześcijanką, ko-
bietą, matką. Taką triadę 
wymienia.
Tak i jej główne hasło - tego 
się tak nie przywołuje - jej 
główne hasło wyborcze 
brzmiało: Bóg, kraj, rodzina. 
Można powiedzieć, że jest 
to coś, o czym mówiło się 50 
czy sto lat temu we Francji 
czy Polsce. To jest oczywiście 
jakaś nowa sytuacja i tu jest 
oczywiście coś ważniejszego 
niż tylko retoryka, bo trzeba 
sięgnąć głębiej, ale jest to in-
teresujące.

To jest też ciekawe, dlatego, 
że wszyscy zadają sobie py-
tanie, jaką partią są Bracia 
Włosi. Ciekawe określenie 
Rafała Ziemkiewicza - pu-
blicysty, komentatora na-
szego życia publicznego, że 
to jest taka partia typu - jak 
on się wyraził - tradycjo-
nalistyczno-etatystyczna 
w stylu PiS. To tak, jakby PiS 
wygrał w Rzymie wybory 
parlamentarne, można tak 
powiedzieć?
To chyba jeszcze bardziej. 
W Polsce takie zerwania, po-
wiedzmy politycznego, ide-
owego, nie było, we Włoszech 
zdecydowanie tak. Ja pamię-
tam partię, do której należała 
Meloni. Ja kiedyś zakładałem 
Zjednoczenie Chrześcijań-
sko-Narodowe w latach 90 
i byliśmy tam mocno zaprzy-
jaźnieni z partią Przymierze 
Narodowe, z którego Meloni 
się wywodzi. To wtedy Gian-
franco Fini i Berlusconi two-
rzyli te duże ruchy, więc ona 
rzeczywiście i jej droga w po-
lityce...

A Berlusconi ciągle w poli-
tyce swoją drogą...
Tak, jej droga w polityce jest 
dość naturalna od tego MSI 
jako młoda dziewczyna, po-
tem to Przymierze Narodo-
we, dziś Bracia Włosi. Oczy-
wiście następuje ewolucja. 
Trudno powiedzieć dokład-
nie, może Rafał Ziemkiewicz 
ma dużo racji w tym opisaniu 
tego, ale na pewno jest to 
rzeczywiście partia o takim 
tradycjonalistycznym cha-
rakterze.

Pytanie, czy partia trady-
cjonalistyczna czy to jest 
partia etatystyczna?

To jakby jest to pytanie trud-
niejsze, ale można być na róż-
ne sposoby, można się odwo-
ływać do tradycji i przykład 
Francji czy Hiszpanii poka-
zuje, że można być tradycjo-
nalistą - liberałem bardziej 
w sensie gospodarczym na 
przykład.

A już nie obyczajowym czy 
moralnym.
To nie jest jakaś taka ścisła 
doktryna, ale rzeczywiście 
Bracia Włosi są podobni 
w sensie ideowo-politycz-
nym do PiS i zresztą z PiS 
współpracują od dobrych 
paru lat.

Ja się zastanawiam też nad 
tymi różnymi określeniami, 
łatkami, które się pojawia-
ją, bo są łatki pozytywne 
i negatywne, pojawiają się 
nawet takie łatki, że Giorgia 
Meloni jest post-faszyst-
ką, że jest nacjonalistką 
w takim znaczeniu przed-
wojennym, agresywnym 
itd. Z drugiej strony były 
włoski premier Mateo Ren-
zi z centrolewicy mówi, że 
Meloni jest jego rywalem, 
ale nie zagrożeniem demo-
kracji i twierdzenie tego, że 
we Włoszech grozi odrodze-
nie faszyzmu, to absolutny 
fakenews i to mówi jej kon-
kurent.
To bardzo ładne zdanie 
zresztą swoją drogą, to mi się 
bardzo podobało. Być może 
w Polsce wielu nie byłoby na 
to stać.

Tak się właśnie zastana-
wiam, na ile ta kultura wło-
ska polityczna ma tu zna-
czenie.
Meloni ma 45 lat, urodziła się 
chyba w 1977 roku, ponad 30 
lat po wojnie i teraz wpisuje 
się ją w te rozliczenia z fa-
szyzmem. Ona miała to nie-
szczęście, że coś kiedyś tam 
sympatycznego powiedzia-
ła jako młoda dziewczyna 
o Mussolinim, jako spraw-
nym polityku, aczkolwiek 
wielokrotnie powtarzała, że 
prowadzi politykę tych, któ-

rych można uznawać wtedy 
i dziś za antyfaszystów. Tak, 
że to ona nie chce się ani w to 
wpisywać, ani nie wolno jej 
tego przyklejać, ani ze wzglę-
dów pokoleniowych, ani ide-
owych. Ona się wywodzi zu-
pełnie z innych kontekstów 
takich, bym powiedział, po-
litycznych.

Wchodzi też ten wątek eu-
ropejski, szerszy, tak, jak 
powiedzieliśmy, to jest 
bardzo ważne państwo UE. 
Jeden z eurodeputowanych 
francuskich napisał, że 
Włosi dali pstryczka w noc 
Komisji Europejskiej w tym 
sensie, że jest zderzenie 
dwóch postaci. Jest pani 
Meloni i jest pani von der 
Leyen. Pojawiły się takie 
memy, w których von der 
Leyen jest przedstawiana 
jako don Leyen, czyli takie 
odwołanie do Ojca Chrzest-
nego i to jej zdanie: „jeżeli 
sprawy pójdą źle, mamy 
narzędzia” i jest ten Ojciec 
Chrzestny w tle i jest pyta-
nie, czy ta wypowiedź w ja-
kimś stopniu nie zaważyła 
na przynajmniej na jeszcze 
lepszym wyniku Braci Wło-
chów, niż było to przewidy-
wane w sondażach przed-
wyborczych.
Niewykluczone, trudno to 
precyzyjnie powiedzieć, ale 
myślę, że wielu komenta-
torów się do tego odwołuje. 
Zachowanie von der Ley-
en było absolutnie nie do 
przyjęcia i to pokazuje tro-
chę tę niemiecką butę, bo 
w tym sensie Meloni też, to, 
co ona podkreśla, jeśli cho-
dzi o rzecz, której dziś nie 
przyjmuje w systemie euro-
pejskim, to jest dominacja 
Niemiec i Francji.

I technokratów z Brukseli. 
To też wymieniała.
Tak, to też pewien system, 
ale też jasno wskazuje, że 
Włosi się nie zgadzają na tę 
polityczną dominację dwóch 
państw i co od razu impliku-
je bardzo ciekawą rzecz - jej 
takie propolskie zachowanie. 

W Polsce Meloni widzi part-
nera na dziś i na jutro.
Mówi o wspólnej obronie 
suwerenności europejskiej. 
Dziś czytałem jej tweeta 
bardzo świeżego skiero-
wanego w stronę premiera 
Morawieckiego. Jest cały 
czas mimo wszystko jakaś 
grupa, która ma coraz więk-
szą reprezentację w PE, ale 
to nadal nie jest większość. 
Układ polityczny w PE cały 
czas jest w takim kierunku 
lewicowo-centrowo-libe-
ralnym nastawiony.
My to zawężamy do osoby, 
ale chodzi oczywiście o coś 
więcej niż jedna osoba czy 
jedna partia, ale z jednej 
strony jest takie sensowne, 
że tak powiem, pokazywanie 
kontekstu Polska - Węgry 
jako coś, co się dzieje. Z dru-
giej strony, to trzeba bardzo 
mocno podkreślać, że ona 
sobie zbudowała też świetne 
relacje z Wielką Brytanią, też 
relacje z USA, a przynajmniej, 
jeżeli nie są to jeszcze świet-
ne relacje, ale takie wyraźne 
otwarcie.

Zobaczymy jak to będzie, 
gdy będzie premierem.
Otwarcie na USA, ale ona po-
kazuje, że ona nie ma zamia-
ru być kimś, kto jest wyizolo-
wany w tej polityce.

Czy to jest jakiś - może nie 
game changer, bo to jeszcze 
za wcześnie powiedzieć, 
ale jakiś ważny punkt na tej 
geograficznej mapie Euro-
py? Mieliśmy ostatnio wy-
bory w Szwecji, w których 
też wygrała partia raczej 
centro-prawicowa, bo to 
też trudno mówić o jakiś 
nacjonalistach, nawet taka 
chadecja dosyć „soft” w tym 
znaczeniu, że też bez jakie-
goś wielkiego przywiązania 
do tych wartości konserwa-
tywnych, chrześcijańskich. 
A Fundacja św. Benedykta 
- przypomnę - to jest fun-
dacja, która bardzo mocno 
podkreśla te chrześcijań-
skie korzenie Europy i py-
tanie takie, czy za tym idzie 
coś więcej? Czy może za tym 
pójść coś więcej? Bo mamy 
też Francję, w której nie 
udał się ten zwrot na prawo, 
utrzymało się to, co było. 
Jest prezydent Macron. To 
jest Francja, która wybrała 
jednak to, co nie było, a nie 
to, co będzie. Czy te Włochy 
są wyraźną zmianą?
Na pewno zmianą we Wło-
szech, na pewno jakąś ja-
skółką możliwych zmian. 
Na pewno będzie bardzo 
ważne to, co się odbędzie 
w przyszłym roku, jeśli cho-
dzi o wybory w Hiszpanii. Tu 
szansa VOX-u, który może 
współtworzyć podobną do 
Włoch koalicję. To już było-
by dużo Włochy i Hiszpania 
i Skandynawia i pytanie też 
o przyszły rok, to jest też py-
tanie o Polskę, ale też Węgry, 
które miały znakomity wynik 
wyborczy, węgierska centro-
prawica, więc nie można tego 

traktować tylko jako wypa-
dek przy pracy, że coś się tam 
wydarzyło, ale tak naprawdę 
maszyna idzie do przodu.

Ciekawą rzecz powiedział 
Marcin Palade - obser-
wator tych przepływów 
wyborczych, że coraz czę-
ściej dochodzi do sojuszu 
w Europie między partia-
mi kojarzonymi wyraźnie 
konserwatywnie z tymi 
c h a d e c k o - c e n t r o w y m i . 
Przykład Włoch - Berlu-
sconi to nie jest pewnie do 
końca pańska bajka, ale jest 
w tej koalicji zwycięskiej, 
nie do zabicia człowiek się 
okazuje politycznie, ale być 
może w Hiszpanii będzie 
podobnie. Tam jest partia 
ludowa, ale jest VOX, który 
jest znacznie bardziej kon-
serwatywny i też się mówi 
o tym, że te partie będą ra-
zem współpracować. Już 
w Portugalii podobno partie 
chadeckie zaczynają per-
skie oko puszczać do par-
tii nastawionych bardziej 
konserwatywnie. To jest 
pewien trend, te Włochy 
akurat tak to wypada.
To jest bardzo dobry trend, 
Francja pokazuje, że nie musi 
się spełniać. Tam niechęć tej 
francuskiej tzw. centropra-
wicy do jakichkolwiek relacji 
z konserwatystami, ale też 
to też powoduje klęskę tego 
obozu, więc to jest też pewna 
nauczka, z której być może 
i inne kraje, które są zainte-
resowane tą zmianą konser-
watywną, wyciągną wnioski.

Polsce to nie grozi? Bo my 
też w końcu mamy wybory.
Ja myślę, że Polska, jeżeli bę-
dzie dalej budowała tą swoją - 
nazwijmy to - konserwatyw-
ną ścieżkę, to tutaj tych fobii 
raczej nie ma.

Pomyślałem, że jakieś 
partie, które uważają się 
za chadeckie, mogą pójść 
z partiami bardziej konser-
watywnymi. Dziś będzie 
w księgarni Dębogóra Kac-
per Kita - analityk, czło-
nek redakcji Nowego Ładu, 
który śledził te wybory we 
Włoszech. Umieścił bardzo 
obszerny zapis z tych wybo-
rów na swoim twitterowym 
koncie, niemal godzina po 
godzinie i analizy. Będzie 
tam też prezentował to, co 
widział. On ma taką tezę, 
że to jest jednak początek 
Wiosny Ludów i dziś będzie 
o tym mówił u państwa.
Tak w księgarni Dębogóra na 
ulicy Kościuszki 86 o 19.00. 
Kacper Kita jedzie tu prawie, 
że prosto z Włoch, bo wybo-
ry obserwował na miejscu 
w Rzymie, więc będziemy 
się zastanawiać nie tylko 
w kontekście właśnie samych 
Włoch, ale i Europy, tego, czy 
rzeczywiście mamy do czy-
nienia z pewną tendencją czy 
tylko z czymś, co jest smut-
nym wydarzeniem z punktu 
widzenia europejskich tech-
nokratów.

Giorgia Meloni w Polsce widzi partnera na dziś i na jutro
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Jestem przekonany, że jesień 
to dobra pora na wędrowanie. 
Niektórzy kochają kolorowe 
drzewa malowane wszyst-
kimi kolorami tej pory roku 
i przedkładają długie space-
ry po parkach i liściastych 
lasach  nad inne przyjemno-
ści. Kolejni namiętnie zbie-
rają grzyby, których w tym 
roku jest wyjątkowa obfitość, 
a inni odrabiają zaległości 
w krajoznawczych wyciecz-
kach.

Miejsce, do którego dzisiaj 
powędrujemy jest Państwu 
być może dobrze znane, na-
tomiast jeśli to propozycja 
nowa, to być może właśnie 
teraz uda się tam zawitać. 
Argumentem by odwiedzić to 
miejsce może być także fakt, 
że choć to osada niewielka to 
znajdziemy w niej nie jedną, 
a dwie atrakcje.

Zapraszam do Winnej 
Góry. Żeby łatwiej był zloka-
lizować to miejsce powiem 
tylko, że znajduje się ono 
w pobliży Miłosławia. A to 
miasto z kolei odnajdziemy 
w okolicy Środy Wielkopol-
skiej. Winna Góra pomimo że 
jest niewielką miejscowością, 
może pochwalić się ciekawą 
historią. Pierwsze wzmian-
ki w archiwaliach datowane 
są na rok 1202. Z kronik do-
wiemy się, że do czasu kiedy 
ziemie te dostały się w XVII 
pod administrację pruską, 
majątek ten należał do bi-
skupów poznańskich. Ważną 
postacią, która pojawia się 
w kolejnych kronikach jest 
Napoleon Bonaparte, który 
nadaje Winną Górę bohater-
skiemu generałowi. Genera-
łowi Henrykowi Dąbrowskie-
mu. A to w naszych dziejach 
postać wyjątkowa. Stopień 
generała otrzymał on w cza-
sie Powstania Kościuszkow-
skiego w uznaniu za obronę 
Warszawy. W roku 1796 do-
tarł do Francji. Tam uzyskał 
zgodę Napoleona Bonaparte 
na utworzenie we Włoszech 
legionów polskich. Kiedy po 
zakończeniu zwycięskiej bi-
twy pod Jeną razem z armią 
Napoleona dostał się na zie-
mie polskie, wraz z Józefem 
Wybickim ogłosił w Poznaniu 
odezwę wzywającą do walki 
o niepodległość, do zrywu 
powstańczego. Można śmiało 

odwiedzić, że szlak bojowy 
oddziałów, które stworzył 
u boku wojsk francuskich to 
droga od sukcesu do sukcesu. 
Gdy 16 X 1813 roku podczas 
przeprawy przez rzeką El-
sterę zginął marszałek Józef 
Poniatowski, gen. Henryk 
Dąbrowski został mianowa-
ny naczelnym wodzem Księ-
stwa Warszawskiego. Jednak 
problemy ze zdrowiem nie 
pozwoliły mu na dalsze czyn-
ne angażowanie się w sprawy 
państwa. Przeniósł się wła-
śnie tutaj, do Winnej Góry, 
gdzie zmarł 6 VI 1818r.

Z kolei w roku 1963 dzię-
ki działaniom Poznańskie-
go Towarzystwa Przyjaciół 
Nauk do stającego na wzgó-
rzu w Winnej Górze kościoła 
pod wezwaniem św. Micha-
ła Archanioła dobudowano 
według projektu Seweryna 
Mielżyńskiego, specjalna ka-
plicę z neoklasycznym sar-
kofagiem, w którym na wieki 
spoczął gen. Henryk Dąbrow-
ski. Sam sarkofag jest rów-
nież niezwykły bo wzorowa-
ny na rzymskim grobowcu 
władcy imperium Scypiona 
Afrykańskiego. W kościele, 
oprócz wielu cennych dzieł 
warto zwrócić uwagę na dwa 
obrazy umieszczone w ra-

mionach transeptu, to „Cud 
św. Kingi”i „Cud św. Kazimie-
rza”, oba powstały z inicja-
tywy fundacji gen. Henryka 
Dąbrowskiego jeszcze za jego 
życia.

Oprócz kościoła w dosko-
nałym stanie zachował się 
położone nieopodal pałac ge-
nerała. To budowla postawio-
na w latach 1760 – 1770 przez 
biskupa Teodora Kazimierza 
Czartoryskiego.

Kiedy rezydował tu gen. 
Dąbrowski częstym gośćmi 
byli najwybitniejsi Polacy 
tamtych czasów. Bawił tu 
między innymi Władysław 
Syrokomla, Jan Ursyn Niem-
cewicz, czy Henryk Sien-
kiewicz. Zresztą ówczesny 
właściciel zadbał by wnętrza 
i przedmioty związane był 
z patriotycznym duchem. 
Winna Góra stała się wtedy 
wiodącym ośrodkiem pol-
skości.

Obecny wygląd pałacu to 
efekt gruntownych prac prze-
prowadzonych w roku 1911 
przez ówczesnych właścicieli 
rodzinę Mańkowskich.

Myślę, że warto wybrać 
się na taką patriotyczną, je-
sienna wycieczkę właśnie do 
Winnej Góry.

Tekst i zdj.: Andrzej Błaszczak

Generał na wzgórzu

Mówienie o różnych gatun-
kach dziennikarstwa byłoby 
truizmem, ale warto podkre-
ślić, iż dwa z nich wiążą się 
ze szczególnym narażaniem 
się na niebezpieczeństwo. 
Mam na myśli koresponden-
tów wojennych oraz dzien-
nikarzy śledczych. Ten drugi 
gatunek obrał sobie młody, 
ambitny i niezwykle skutecz-
ny w dociekaniu do prawdy 
– Jarosław Zientara. Okazał 
się za bardzo skuteczny, co 
doprowadziło do tragicznego 
dla niego finału.

Ale jak wszystkie wydarze-
nia na tym świecie, choćby 
najtragiczniejsze, z biegiem 
czasu bledną i zacierają się 
w naszej pamięci, wypierane 
nowymi. Dlatego z wielkim 
zadowoleniem Stowarzysze-
nie Dziennikarzy RP przyjęło 
informację o ufundowaniu 
tablicy pamiątkowej. Wpraw-

dzie z inicjatywy red. Krzysz-
tofa Kaźmierczaka taka 
tablica z wymownym napi-
sem „Zginął bo był dzienni-
karzem” została odsłonięta 
ponad 24 lata po jego zagi-
nięciu na ścianie kamienicy, 
w której wynajmował miesz-

kanie przy ul. Kolejowej, ale 
ta, która została odsłonięta 
10.października na Wydziale 
Nauk Politycznych i Dzienni-
karstwa UAM, ma niezwykłą 
wymowę ze względu na jej 
lokalizację. Wszakże to tutaj 
Jarosław Zientara zdobywał 
szlify dziennikarskie, a Uni-
wersytet AM, to jego macie-
rzysta Alma Mater.

Zatem trudno o lepszą ini-
cjatywę uczczenia pamięci 
młodego dziennikarza, który 
przez ludzkie okrucieństwo, 
dziś nie ma nawet swojego 
grobu. Bo ten w Bydgoszczy, 
postawiony przez rodzinę, 
jest tylko symboliczny i pu-
sty.

Niechże zatem ta tabli-
ca będzie miejscem pamięci 
o nim, w środowisku coraz to 
nowych jego następców.

Tekst: Ryszard Bączkowski
Zdj.: Hieronim Dymalski

„Zginął, bo był dziennikarzem”…

Wielkopolskie samorządy 
jeszcze w tym roku otrzyma-
ją rządowe dofinansowanie w 
wysokości 1,2 mld zł. Środki 
te będą mogły być przezna-
czone na bieżące wydatki 
oraz na obniżenie kosztów 
energii dla gospodarstw 
domowych, a także rozwój 
energooszczędnych techno-
logii.W pierwszej kolejności 
samorządy w całej Polsce 
otrzymająjedną trzecią z 
kwoty 13,7 mld zł. Następne 
transze będą wypłacane w 
listopadzie i grudniu. 

Rząd Prawa i Sprawiedli-
wości przygotował ustawę, 
dzięki której –jeszcze w tym 
roku –jednostki samorządu 
terytorialnego otrzymajądo-
datkowe pieniądze. Łącznie 
do wielkopolskich samorzą-
dów trafi ponad 1,2 mld zł.

Pieniądzebędzie można 
przeznaczyć m.in. na zakup 
źródeł energii, ciepła oraz 
inwestycje, które poprawią 
efektywność energetyczną 
w regionie. W praktyce po-
zwoli to np. na obniżenie 
rachunku za prąd czy ciepło. 
Rządowe dofinansowanie to 
realna możliwość ogranicze-
nia wpływu wysokich cen 
surowców na życie każdego 
z mieszkańców.Nowe środ-
kibędziemożna przeznaczyć 
również nabieżącewydatki. 
To szansa na kolejne inwe-
stycje w regionie i lokalny 
rozwój. 

Jak podkreśla wojewoda 
wielkopolski Michał Zie-
liński pandemia COVID-19 
oraz agresja Rosji na Ukra-
inę spowodowała w ostat-
nich miesiącach bardzo 
duży wzrost cen nośników 
energii, jak również dopro-
wadziła do globalnej inflacji, 
co odbija się na budżetach 
gospodarstw domowych, 
ale również na budżetach 
jednostek samorządu tery-
torialnego.

- Bezpieczeństwo ener-
getyczne i bezpieczeństwo 
finansowe to priorytet dla 
rządu Prawa i Sprawiedliwo-
ści, dlatego też to dodatkowe 
wsparcie ma pomóc samo-
rządom w realizacji ich zadań 
publicznych – dodaje woje-
woda.

Prawie 13,7 mld zł dla sa-
morządów w całym kraju

Rząd Prawa i Sprawiedli-
wości przekaże samorządom 
w całej Polsce dodatkowo bli-
sko 13,7 mld zł.Dzięki ustawie 
samorządy otrzymują jeszcze 
w tym roku dodatkowe, zna-
czące środki, ponad te gwa-
rantowane w 2023 r. zgodnie 
z obecnymi przepisami (czyli 
ponad część rozwojową sub-
wencji ogólnej).I transza bę-
dzie wynosiłajedną trzeciąz 
kwoty 13,7 mld zł. Następne 
transze będą wypłacane w 
listopadzie i grudniu.

Kwota minimalnego dofi-
nansowania to:

a 2,9 mln zł dla każdej gmi-
ny;

a 6,1 mln zł dla każdego 
powiatu;

a 32,7 mln zł dla każdego 
województwa.

Nina Swarcewicz
Gabinet Wojewody

Ponad miliard złotych dodatkowych 
środków dla wielkopolskich samorządów!
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Kilkudziesięciu członków 
Związku Zawodowego „Bu-
dowlani” z Wielkopolski 
uczestniczyło w zabawie 
integracyjnej z okazji Dnia 
Budowlanych i Jubileuszu 
130-lecia Ruchu Zawodowe-
go „Budowlanych” w Polsce, 
które odbyły się Leśnictwie 
Smolnica. Święto „Budowla-
nych” przybrało formę pikni-
ku. Zorganizował go Zarząd 
Okręgu Wielkopolskiego przy 
współudziale liderów Orga-
nizacji Zakładowej w Nadle-
śnictwie Wronki Wojciecha 
Knapskiego i Michała Talmy.

Spotkanie, które odbyło 
się na świeżym powietrzu, 
po odegraniu sygnału na 
rogach myśliwskich, otwo-
rzył Przewodniczący Okręgu 
Wielkopolskiego Krzysztof 
Antoniewicz, który w imie-
niu Zarządu Okręgu złożył 
wszystkim uczestnikom 
najlepsze życzenia z okazji 
Dnia Budowlanych i Jubile-
uszu 130-lecia. Do życzeń 
dołączył się Wiceprzewod-
niczący Związku Tomasz 
Nagórka, który odczytał list 
Przewodniczącego Związ-
ku Zbigniewa Janowskiego 
z okazji Wielkopolskich uro-
czystości. 

Przewodniczący „Budow-
lanych” skierował do wszyst-
kich działaczy z Wielkopolski 
podziękowania za solidną 
aktywność związkową i oso-
biste zaangażowanie a dla 
Zarządu Okręgu za dobrą 
organizację i koordynację 
działalności. Szczególne 
podziękowania i gratulacje 
skierował do wszystkich wy-
różnionych związkowców 
Okręgu Wielkopolskiego.

Na wniosek Zarządu Okrę-
gu Wielkopolskiego Meda-
lem okazji 130-lecia Ruchu 
Zawodowego Budowlanych 
w Polsce wyróżnione zostały 
następujące osoby:

1. Hieronim Dymalski - Or-
ganizacja Międzyzakładowa 
ZZ „Budowlani” w Okręgu 
Wielkopolskim,

2. Grażyna Golon – Orga-
nizacja Międzyzakładowa ZZ 
„Budowlani” w Ruukki Polska 
Sp. z o. o. Oddział Oborniki,

3. Irena Jankowiak – Orga-
nizacja Zakładowa ZZ „Bu-
dowlani” w Gnieźnieńskiej 
Spółdzielni Mieszkaniowej,

4. Wojciech Knapski – Or-
ganizacja Zakładowa ZZ „Bu-
dowlani” w Nadleśnictwie 
Wronki,

5. Danuta Piechowiak – Or-
ganizacja Międzyzakładowa 
ZZ „Budowlani” w  Ruuk-
ki Polska Sp. z o. o. Oddział 
Oborniki,

6. Maria Stawniak - Orga-
nizacja Zakładowa ZZ „Bu-
dowlani” w Steico Sp. z o.o.

Medalem z okazji 130-lecia 
wyróżnione zostały następu-

jące organizacje podstawo-
we:

1. Organizacja Zakładowa 
ZZ „Budowlani” w Cembrit 
Production S.A.,

2. Organizacja Zakładowa 
ZZ „Budowlani” w Wavin Pol-
ska S.A.,

3. Organizacja Zakładowa 
ZZ „Budowlani” w Steico Sp. 
z o.o.,

4. Organizacja Zakładowa 
ZZ „Budowlani” w Ikea Indu-
stry Poland Sp. z o.o.

Medale wręczyli Wiceprze-
wodniczący Związku Tomasz 
Nagórka oraz Przewodniczą-
cy Okręgu Wielkopolskiego 
Krzysztof Antoniewicz.

Szczegółową informa-
cję o programie przekazał 
uczestnikom Przewodniczą-
cy Organizacji Zakładowej 
w Nadleśnictwie Wronki 
Wojciech Knapski. Obfitował 
on w wiele atrakcji i rywali-
zacji. Część uczestników wy-
ruszyła do lasu na grzybo-
branie a pozostali rozpoczęli 
rywalizację na kręgielni we 
Wronkach. Bezkonkurencyj-
na w grze w kręgle wśród ko-
biet była koleżanka Barbara 
Jaskóła. Drugie miejsce zajęła 
Grażyna Golon, a trzecie - 
Zofia Grzeczkowiak. Wszyst-
kie koleżanki reprezentowały 
Organizację Międzyzakłado-
wą ZZ „Budowlani” w Ruuk-
ki Polska Sp. z o. o. Oddział 
Oborniki.  Wśród mężczyzn 
najlepszy wynik uzyskał Wi-
ceprzewodniczący Związ-
ku Tomasz Nagórka, drugie 
miejsce zajął Hieronim Dy-
malski z Organizacji Między-
zakładowej ZZ „Budowlani” 
w Okręgu Wielkopolskim, 
a trzecie – Krzysztof Anto-
niewicz – Przewodniczący 
Okręgu. 

Jak co roku odbyły się rów-
nież zawody w strzelaniu 
z wiatrówki do celu. Wśród 

kobiet najlepsza była: Bar-
bara Jaskóła -  Organizacja 
Międzyzakładowa ZZ „Bu-
dowlani” w  Ruukki Polska 
Sp. z o. o. Oddział Oborniki. 
Drugie i trzecie miejsce zaję-
ły odpowiednio: Małgorzata 
Woźniak i Lucyna Ratajczyk 
reprezentujące Organizację 
Zakładową w Wavin Pol-
ska S.A. Wśród mężczyzn 
pierwsze miejsce zajął Ra-
fał Owsiany - Organizacja 
Zakładowa ZZ „Budowlani” 
w Hochtief Polska Sp. z o.o. 
Biuro w Poznaniu, drugie - 
Hieronim Dymalski – Orga-
nizacja Międzyzakładowa ZZ 
„Budowlani” w Okręgu Wiel-
kopolskim, a trzecie - Henryk 
Ratajczak i Roman Michalski 
(ex aequo) – Organizacja Za-
kładowa w Wavin Polska S.A.

Z okazji 130-lecia Ruchu 
Zawodowego Budowlanych 
w Polsce można było posma-
kować okolicznościowego 
tortu. Do zabawy tanecznej 
zachęcał DJ. 

Pod koniec spotkania wrę-
czono nagrody najlepszym 
w konkursach sprawnościo-
wo-sportowych i rozlosowa-
no upominki wśród uczestni-
ków pikniku.

W imieniu organizatorów 
szczególne podziękowania 
należą się sponsorom – fir-
mom, które przekazały na or-
ganizowaną imprezę firmo-
we gadżety: Ruukki Polska sp. 
z o.o. Oborniki Wlkp., Nordec 
sp. z o.o. Oborniki Wlkp., 
Ssab.– Oborniki Wlkp., Izo-
lacja Jarocin sp. z o.o., Sklejka 
Eco S.A. – Ostrów Wlkp., Ste-
ico sp. z o.o. – Czarnków.

Tekst: Tomasz Nagórka
Zdj.: Hieronim Dymalski

Obchody 130-lecia „Budowlanych

Czas zachwytu nad wszyst-
kim co zrobione jest z pla-
stiku zdecydowanie mamy 
już za sobą. Ale czymś trze-
ba było zastąpić wyroby 
z tworzyw sztucznych i tak 
powrócono do materiałów 
tradycyjnych. Do łask powró-
ciło między innymi drewno. 
Co prawda takie wyroby jak 
np. meble w zasadzie cały 
czas wyrabiane były głów-
nie z drewna, ale w tańszych 
wersjach zdarzało się , że np. 
szklane szyby zastępowane 
były plastikowymi zamien-
nikami. Dzisiaj się to już ra-
czej nie zdarza. Do tego coraz 
więcej przedmiotów kiedyś 
plastikowych zastępowa-
nych jest drewnianymi.

Jednak żeby wytwarzać 
produkty z tego surowca po-
trzebne są nie tylko specja-
listyczne maszyny, ale także 
komponenty do produkcji 
gotowych wyrobów.

Coroczne, organizowane 
we wrześniu Międzynarodo-
we Targi Maszyn, Narzędzi 
i Komponentów dla Prze-
mysłu Drzewnego i Meblar-
skiego Drema, na terenie 
Międzynarodowych Targów 
Poznańskich to spotkanie 

przedstawicieli właśnie tej, 
ciągle rozwijającej się branży. 
Co ciekawe w czasach kiedy 
po gospodarczych zawiro-
waniach na świecie w ciągu 
ostatnich dwóch lat i gwał-
townym spadku produkcji 
w większości sektorów prze-
mysłu, akurat w tej zajmu-
jącej się drewnem nastąpił...
wzrost. A jak wiemy nic tak 
nie pobudza do działania 
jak dobra koniunktura. Stąd 
„Drema” po raz kolejny po-
kazała siłę tej gałęzi gospo-
darki. Co prawda w ciągu 
ostatnich miesięcy wojna na 

Ukrainie spowodowała spore 
kłopoty z dostawami wielu 
komponentów i duże zawiro-
wania także w tej branży, do 
tego inflacja i z jednej strony 
mniejsze zdolności nabyw-
cze, a z drugiej ostrożność 
w wydawaniu pieniędzy 
przez klientów także przy-
czyniły się do dużej ostroż-
ności w opracowywaniu 
planów na przyszłość, ale 
jak na razie nic nie wskazuje 
na to by w tym sektorze miał 
nastąpić jakieś gwałtowne 
załamanie takie jak choćby 
w przypadku przemysłu mo-

toryzacyjnego.
A powracając do Ukrainy, 

na tegorocznych targach zor-
ganizowano specjalna stre-
fę nazwaną „Fabryką Mebli 
na Żywo”. A w niej zarów-
no uczniowie branżowych 
techników jak i studenci 
Wydziału Leśnego Techno-
logii Drewa Uniwersytetu 
Przyrodniczego w Poznaniu 
wyprodukowali serię kilku-
dziesięciu zestawów mebli 
dla Centrum Rehabilitacji 
we Lwowie gdzie przebywa-
ją dzieci z zaatakowanych 
przez Rosję terenów.  

Ale powróćmy do targów 
„Drema”. Dziś maszyny do 
produkcji elementów drew-
nianych to już nie proste 
urządzenia, a skomplikowa-
ne zautomatyzowane ukła-
dy połączone często w linie 
produkcyjne, gdzie jednym 
z naczelnych elementów jest 
skomputeryzowane „serce” 
obsługiwane przez infor-
matyków. Tu często pojęcie 
robotnik wykwalifikowany 
nabiera zupełnie innego cha-
rakteru. To także można było 
zaobserwować przechodząc 
przez pomiędzy stoiska-

mi. Zresztą w rozmowach 
z przedstawicielami branży 
te spostrzeżenia się potwier-
dzają. Automatyka i skom-
plikowane manipulatory to 
często już normalny widok. 
Tego rodzaju produkcja to nie 
tylko przyspieszenie całego 
cyklu, ale także to co w wie-
lu branżach jest niezwykle 
cenne, mianowicie powta-
rzalność w wytwarzaniu ele-
mentów, co z kolei w dalszym 
procesie wpływa na łatwość 
montażu, a co za ty idzie na 
wspomnianą wydajność.

„Drema” to jak zawsze 
również warsztaty i między-
narodowe konferencje. Pod-
czas trwania targów odbył się 
także VII Ogólnopolski Kon-
gres Meblarski. Tym razem 
pod hasłem - „Jak zwiększyć 
zyskowność podczas nowych 
wyzwań”.  

Targi Drema już za nami.
Miejmy nadzieją, że trud-

ności jakie pojawiły się w tym 
roku będą mimo wszystko 
przejściowe i w roku przy-
szłym będziemy już w okre-
sie powolnego wyjścia z tych 
kłopotów.

Tekst: Andrzej Błaszczak 
Zdj.: Hieronim Dymalski 

Automatyka w produkcji mebli
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BODY WORLDS – oryginal-
na wystawa twórcy metody 
plastynacji dr. Gunthera von 
Hagensa po 5 latach powraca 
do Poznania z zupełnie nową 
ekspozycją! Wystawa została 
otwarta dla widzów 7 paź-
dziernika br. i potrwa do 15 
stycznia 2023 r., na terenie 
Międzynarodowych Targów 
Poznańskich (Hala nr 1, ul. 
Głogowska 18). Ekspozycja 
autorstwa słynnego anatoma 
zdecydowanie wyróżnia się 
w historii stając się najlicz-
niej odwiedzaną wystawą 
wszech czasów z łączną licz-
bą ponad 50 mln widzów! Za-
chwyca już od ćwierć wieku 
wzbudzając ogromne emocje 
i zainteresowanie wszędzie 
tam, gdzie się pojawia. 

W 2017r., w Poznaniu pre-
zentowana była wystawa 
BODY WOLDS z cyku VITAL. 
Zwiedzający mieli wtedy 
możliwość poznania tajni-
ków i potencjału ludzkiego 
ciała. Mogli szczegółowo do-
wiedzieć się jak żyć długie 
lata w zdrowiu i z zachowa-
niem witalności oraz pełni 
sił. Na obecnej wystawie The 
Cycle of Life zwiedzający 
będą mieli możliwość po-
znania zmian zachodzących 
w ludzkim ciele – od poczę-
cia, poprzez okres niemow-
lęcy, dzieciństwo, dojrzałość, 
aż po jesień życia. Wystawa 
prezentuje autentyczne ludz-
kie ciała i fascynujące insta-
lacje multimedialne, pozwala 
odkryć tajemnice i skompli-
kowane zagadki ludzkiego 
organizmu. Wszystkie eks-
ponaty, które znajdują się na 
wystawie, a jest ich ponad 
160 są prawdziwe. Ciała po-
chodzą od dawców, którzy za 
życia zgodzili się je przekazać 
na rzecz Instytutu Plastyna-
cji w Heidelbergu. W instytu-

cie tym prowadzony jest spe-
cjalny program dawców ciał 
na potrzeby plastynacji.

Co takiego jest w BODY 
WORLDS, co urzeka i odbija 
się echem tak wielu milionów 
ludzi z różnych kultur i reli-
gii, w różnym wieku i wyko-
nujących różne zawody?

Bezprecedensowy sukces 
BODY WORLDS opiera się 
na przełomowym procesie 
plastynacji dr. Gunthera von 
Hagensa – metodzie konser-
wacji tkanki anatomicznej 
wynalezionej przez lekarza 
i anatoma w 1977 r. na Uni-
wersytecie w Heidelbergu. 
Dopracowanie tej technologii 
zajęło mu wiele lat. Pierwot-
nie plastynacja miała służyć 
wyłącznie środowisku na-
ukowemu oraz zaawansowa-
nej edukacji. Jednak kiedy dr. 
von Hagens po raz pierwszy 
zaprezentował swoje plasty-
naty publiczności w Narodo-
wym Muzeum Nauki w Tokio, 
w 1995 r., nie mógł przewi-
dzieć medialnego szumu oraz 
rewolucji którą wywołał jego 
wynalazek: „Nie doceniłem 
jak duży będzie to sukces” – 
powiedział dr. von Hagens. 
Od tego czasu dr. von Hagens 

poświęca swój czas edukując 
społeczeństwo w tematyce 
ludzkiego ciała. Za swoją pra-
cę otrzymał wiele wyróżnień 
od renomowanych instytu-
cji, w tym nagrodę za cało-
kształt pracy naukowej – za 
znaczący wkład w publiczne 
zrozumienie nauki od stowa-
rzyszenia ASTC (Association 
of Science and Technology 
Centres), które zrzesza ponad 
650 instytucji naukowych.

Dr. Gunther von Hagens 
jako anatom, wynalazca, 
nauczyciel oraz orędownik 
zdrowia stworzył estetyczne 
plastynaty całego organizmu. 
Dzięki nim mamy możliwość 
wnikliwego zapoznania się 
z fantastyczną tematyką 
ciała. Poprzez plastynację, 
ciało po śmierci człowieka 
może zostać przekształcone 
w niesamowity anatomiczny 
wzorzec, dając możliwość wi-
dzom zobaczenia ludzkiego 
ciała, jakiego nigdy przedtem 
nie widzieli. 

Wystawa kładzie ogromny 
nacisk na edukację, przez co 
zachęca uczniów szkół pod-
stawowych, gimnazjów, szkół 
średnich i uczelni wyższych 
do przeniesienia wiedzy pod-

ręcznikowej w praktyczną 
naukę anatomii i czerpanie 
wiedzy „z pierwszej ręki”. 
Wartość edukacyjna projektu 
została bardzo wysoko oce-
niona przez wiele instytucji 
naukowych z całego świata 
zdobywając ogromną popu-
larność na każdym konty-
nencie. Metoda plastynacji 
oraz stworzenie wystawy 
BODY WORLDS sprawiły, że 
wiedza dotycząca anatomii, 
kiedyś przeznaczona wyłącz-
nie dla lekarzy i personelu 
medycznego, teraz stała się 
dostępna dla każdego z nas.

Ogólnoświatowy sukces 
BODY WORLDS potwierdza 
również uznanie gwiazd świa-
towego formatu. Do grona 
zachwyconych widzów nale-
żą m.in.: Demi Moore, Andre 
Agassi, Tina Turner, Jean-Paul 
Gaultier, Gary Oldman, Steffi 
Graf, Dustin Hoffman, Tony 
Hawk czy Nicole Kidman. To 
między innymi na wystawie 
BODY WORLDS rozgrywa się 
jedna z kluczowych akcji fil-
mu o przygodach brytyjskiego 
agenta służb specjalnych Ja-
mesa Bonda – Casino Royale! 

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Kontrowersyjna wystawa BODY WORLDS

Na kulturalnej mapie Pozna-
nia jest miejsce, gdzie dość 
często możemy spotkać się 
z prezentacjami sztuki nie-
typowej. W tym przypad-
ku sztuki, o której niekiedy 
wręcz zapominamy, chociaż 
otacza nas na co dzień.

Kiedy myślimy o malar-
stwie, to w sposób wręcz na-
turalny pojawiają się przed 
naszymi oczami galerie 
wypełnione obrazami wiel-
kich mistrzów. Szczególnie 
w okresie wakacyjnym czę-
sto mamy okazje znaleźć się 
w takich miejscach, nato-
miast po czasie urlopowym 
niekiedy zapominamy o tych 
wyjątkowych muzeach.  Na-
tomiast w tym roku może być 
inaczej. Oto za sprawą Cen-
trum Kultury Zamek w Po-
znaniu znów będziemy mogli 
spotkać się z dziełami wiel-
kich mistrzów. Ale będzie to 
spotkanie dość nietypowe, 
bo dzieła eksponowane na 
wystawie - „Tryumf Koloru 
Arcydzieła grafiki francu-
skiej z przełomu XIX i XX 

wieku z kolekcji Muzeum 
Narodowego w Krakowie”, 
to prezentacja zdarzająca 
się nie na co dzień. Kluczem 
do tej odmiennej w formie 
prezentacji jest słowo – gra-
fika. Otóż kiedy teraz, jak już 
wspomniałem, w zasadzie na 
co dzień spotykamy się taką 
formą sztuki, to często nawet 
tej formy wyrazu nie dostrze-
gamy. Natomiast jej pojawie-
nie się na przełomie wieków 
było niebywałym odkryciem. 
Odkryciem, które zaowoco-
wało tym, że mroczne niekie-

dy ulice i zaułki europejskich 
miast w dość krótkim czasie 
stały się wręcz kolorowe. 
Pierwszy był Paryż, gdzie 
barwne plakaty stały się no-
wym, niezwykle ważnym 
przekazem informacyjnym. 
Teatry, teatrzyki i kabarety 
w ten sposób wręcz opusz-
czały swoje sale i wychodziły 
na ulice.

To zupełnie nowe oblecze 
twórczości malarskiej nie-
zwykle szybko zainteresowa-
ło ówczesnych artystów. Co 
ciekawe te dość ulotne formy 
wyrazu zaczęli tworzyć naj-
więksi tamtych czasów.

Stąd nazwa  tej zupełnie 
wyjątkowej wystawie w CK 
Zamek w Poznaniu możemy 
spotkać się z pracami takich 
mistrzów  jak Henri de To-
ulouse – Lautrec, Pierre Bon-
nard, Auguste Renoir, czy Al-
fons Mucha.

Zbiór w znakomitej więk-
szości pochodzi z kolekcji Fe-
liksa „Mangghi” Jasińskiego, 
znakomitego mecenasa sztu-
ki żyjącego także, na przeło-

mie wieków.  
Wystawa jest również 

okazją do poszerzenia swo-
jej wiedzy, a być może tak-
że i umiejętności, bowiem 
zaplanowano wiele towa-
rzyszących jej wydarzeń 
i warsztatów. Od zwiedzania 
ekspozycji wraz z przewod-
nikami, przez między innymi 
wykłady na temat kolorów, 
rodzinne zwiedzanie ekspo-
zycji, aż po zajęcia z sitodru-
ku i litografii. Oferta jest tak 
bogata, że po to by zapoznać 
się całym programem zajęć, 
zmuszony jestem odesłać 
Państwa na strony CK Zamek.

100 grafik i plakatów zo-
stało rozmieszczone w kilku 
salach na I piętrze zamku, 
a wystawa zainaugurowa-
na 10 września potrwa do 12 
grudnia tego roku.

Jestem przekonany, że po 
wyjściu z tej wystawy świat 
wyda się Państwu zdecydo-
wanie bardziej barwny niż 
dotychczas.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Dzieła wielkich mistrzów w Zamku

To festiwal dla dojrzałych 
filmowców. Jest on chyba je-
dynym w Europie. Na nim 
nie liczy się młodociany wiek 
twórców, ale niebagatelne 
doświadczenie  i dojrzały 
wiek autorów zgłoszonych 
filmów.

Organizatorzy zapraszają 
wszystkie osoby powyżej 60 
roku życia, aby podzieliły się 
z innymi swoimi doświad-
czeniami zapisanymi na ta-
śmie filmowej. Wystarczy 
zgłosić swój film za pośred-
nictwem strony internetowej 
jaszczury.com.pl. Tam znaj-
dziecie Państwo zarówno Re-
gulamin, jak i Kartę zgłosze-
nia. Filmy należy zgłosić do 31 
października br.

Festiwal Niezależnej 
Twórczości Osób Dojrzałych 
„Wyścig Jaszczurów” im. 
Franciszka Dzidy odbywa 
się pod Honorowym Patro-
natem Rzecznika Praw Oby-

watelskich. Organizatorem 
imprezy jest Fundacja Oby-
watelska „Czas Jaszczurów” 
i Gminny Ośrodek Kultury 
w Komornikach. Festiwal jest 
współfinansowany przez Po-
wiat Poznański. Obędzie się 
w dniach 21 – 23 listopada 
zarówno w Sali „Piwnica”, jak 
i w Sali Widowiskowej GOK 
w Komornikach k/Poznania.

DEP Logo no borders 0Ko-
misja otworzyła trzeci nabor 
wniosków w ramach pro-
gramu „Cyfrowa Europa” 
o budżecie 200 mln EUR. 
Beneficjentami otwartych 
naborów mogą być przedsię-
biorstwa, organy administra-
cji publicznej i inne podmio-
ty z państw członkowskich 
UE, państw EFTA/EOG oraz 
państw stowarzyszonych. 

Finansowanie to obejmie 
inwestycje w przestrzenie 
danych, rozwój platformy 
sztucznej inteligencji w celu 
zapewnienia przedsiębior-
stwom i administracji pu-
blicznej łatwego dostępu 
do wiarygodnych narzędzi 
sztucznej inteligencji stwo-

rzonych w Europie, infra-
strukturę opartą na chmu-
rze, a także inwestycje w 
specjalistyczne programy 
edukacyjne w dziedzinie za-
awansowanych technologii 
cyfrowych. Termin składania 
wniosków upływa 24 stycz-
nia 2023 r. 

Otwarto również nowy na-
bór dla Europejskich Hubów 
Innowacji Cyfrowych (EDIH) 
o budżecie 30 mln EUR. Huby 
zlokalizowane w całej Euro-
pie będą wspierać przedsię-
biorstwa prywatne, w tym 
MŚP i start-upy oraz sektor 
publiczny w ich transforma-
cji cyfrowej. Termin składa-
nia wniosków dla EDIH upły-
wa 16 listopada 2022 r. 

„Wyścig Jaszczurów” – zaprasza

Trzeci nabór wniosków w programie 
„Cyfrowa Europa” otwarty!
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25 października mija 15 lat 
od utworzenia Miejskiej 
Rady Seniorów w Poznaniu. 
Dzisiaj pośród ponad 350 
Gminnych/Miejskich Rad Se-
niorów w kraju, łącznie z 24 
w Wielkopolsce, poznańska 
MRS jest najstarszą, przy tym 
od początku posiadającą trzy 
funkcje: doradczą, opinio-
dawczą i inicjatywną..W jej 
skład wchodzi 15 osób w wie-
ku 60+ (9 osób z wyborów, 
3 osoby reprezentują Radę 
Miasta oraz 3 osoby repre-
zentujące Prezydenta Mia-
sta), a jej główną funkcją jest 
reprezentowanie interesów 
osób starszych w Poznaniu 
wobec władz Miasta.

Działalność MRS obej-
muje 6 głównych obszarów: 
zapobieganie i przełamywa-
nie marginalizacji seniorów, 
wspieranie aktywności ludzi 
starszych, mieszkalnictwo 
dla seniorów, profilaktyka 
i promocja zdrowia, przeła-
mywanie stereotypów na te-
mat seniorów i starości oraz 
budowanie ich autorytetu, 
rozwój form wypoczynku, 
dostęp do edukacji i kultu-
ry. Ideą, jaka przyświecała 
Radzie Miasta, kiedy podej-
mowała decyzję o powoła-
niu MRS, było zapewnienie 
najstarszym mieszkańcom 
naszego miasta wpływu na 
sprawy dotyczące ich sa-
mych. Dlatego też członkinie 
i członkowie Miejskiej Rady 
Seniorów doradzają radnym 
Miasta Poznania i pomagają 
przy tworzeniu i realizacji 
polityki senioralnej, współ-
pracują z Centrum Inicjatyw 
Senioralnych oraz innymi or-
ganizacjami zajmującymi się 
sprawami seniorów. Oprócz 
funkcji doradczej Rada pełni 
też dwie inne: opiniodawczą 
i inicjatywną. Z inicjatywy 

Miejskiej Rady Seniorów 
w mieście realizowanych jest 
wiele projektów dedykowa-
nych seniorom – m.in. usługi 
w ramach pakietu „Poznań 
VIVA Senior”. Z inicjatywy 
MRS I kadencji zostało po-

wołane Centrum Inicjatyw 
Senioralnych.

Pakiet Poznań Viva Se-
nior - to pakiet pomysłowych 
udogodnień dla najstar-
szych mieszkanek i miesz-
kańców Poznania, z których 
najbardziej popularne są:  
Poznańskie Pudełko Życia 
-zawiera informacje o sta-
nie zdrowia i osobach, które 
należy poinformować w na-
głych wypadkach. Ma na celu 
usprawnienie niesienia po-
mocy w stanach zagrożenia 
zdrowia i życia; Poznańska 
Złota Karta - upoważnia do 
korzystania z szerokiej ofer-
ty ulg i rabatów w miejskich 
instytucjach kulturalnych, 
sportowych, edukacyjnych 
oraz w prywatnych firmach; 
Książka dla seniora - wypoży-
czanie książek, audiobooków 
i filmów z Biblioteki Raczyń-
skich z dostawą do domu; 
Złota rączka dla seniora -po-
moc przy drobnych domo-
wych usterkach; Taksówka 
dla seniora - usługi trans-
portowe świadczone na rzecz 
osób mających trudności 
w samodzielnym poruszaniu 
się komunikacją publiczną. 

Przejazdy na terenie Pozna-
nia mogą odbywać się do 
urzędu, na cmentarz albo do 
placówki medycznej (Usłu-
ga skierowana jest do osób 
w wieku 80+ lub w wieku 70+, 
które mają problem z samo-
dzielnym poruszaniem się); 
Miejska wypożyczalnia 
sprzętu rehabilitacyjnego - 
w zasobach wypożyczalni są 
m.in.: łóżka rehabilitacyjne, 
wózki inwalidzkie, kule, la-
ski, materace przeciwodle-
żynowe, balkoniki, chodziki, 
inhalatory;Mobilna pielęgna-
cja paznokci u stóp seniorów  
- usługa kosmetyczna pole-
gająca na skróceniu i oszlifo-
waniu płytki paznokci stóp, 
skierowana do osób w wieku 
75+; Mycie okien w domu se-
niora - usługa obejmuje umy-
cie szyby z obydwu stron, 
ram okiennych i parapetów. 
Miejsce wykonania usługi 
musi się znajdować w grani-
cach administracyjnych mia-
sta Poznania. Z usługi mogą 
skorzystać osoby w wieku 
80+; Sprzątanie nagrobków 
- usługa polega na umyciu 
nagrobka osoby bliskiej oraz 
oczyszczeniu terenu wokół 
niego. Wykonywana jest na 
dwóch cmentarzach: Juniko-
wie i Miłostowie; Transport 
seniorów na miejskich cmen-
tarzach - usługa dotyczy 
dwóch miejskich cmentarzy: 
Junikowa i Miłostowa i kosz-
tuje 1 zł (płatność gotówką 
u przewoźnika). Skorzystać 
z niej mogą osoby w wieku 
80+ lub 60+, które mają pro-
blem z samodzielnym poru-
szaniem się.

Redakcja z okazji Jubile-
uszu składa gratulacje i ży-
czenia dalszej owocnej pracy 
na rzecz poznańskich senio-
rów.

Roman Szymański

Jubileusz Miejskiej Rady Seniorów 

Mówić potrafimy wszyscy. 
Poprawnie mówi część z nas. 
Ale piękną polszczyzną po-
sługują się tylko nieliczni. 
Bo to wyjątkowa umiejęt-
ność. W zasadzie rodzimy się 
z pewnym predyspozycjami 
i dotyczy to wszelakich umie-
jętności. Mowa jest jednak 
czymś wyjątkowym. Na co 
dzień pozwala nam komuni-
kować się z innymi, a od świę-
ta może być wręcz ozdobą 
różnego rodzaju wystąpień. 
Kiedy łatwość przekazywa-
nia informacji, komentarzy, 
wykładu połączona z po-
prawną polszczyzną powo-
duje, że odbierane słowo, jest 
wyjątkowe, sprawia nam to 
po prostu radość. Nie polega 
to na tym, że ulegamy tzw. 
nowomowie. Nie leczymy 
własnych kompleksów przy 
pomocy wyszukanych zwro-
tów i zapożyczonych z in-
nych języków określeń, które 
mają w ten sposób podnieść 
wagę naszej wypowiedzi. Bo 
najczęściej brzmi to śmiesz-
nie, a niekiedy wręcz kary-
katuralnie. Niestety media 
w zasadzie przytłoczone są 
takimi zadowolonymi z sie-
bie „osobowościami”, które 
jedno co powinny zrobić to...
milczeć. A na tym szarobu-
rym tle co jakiś czas może-
my usłyszeć osoby, które 
naprawdę predysponują do 

tytułu Mistrza Mowy Pol-
skiej. Ten zaszczytny tytuł 
oczywiście otrzymują tylko 
nieliczni, co na szczęście nie 
oznacza, że są to jedyne oso-
by mówiące w naszym kraju 
ładnie, poprawnie i do tego 
niepowtarzalnie. Często po-
jawia się określenie, miło jej...
jego słuchać. A dotyczy to nie 
tylko treści, ale także spo-
sobu mówienia. A dlaczego 
postanowiłem zająć się tym 
tematem? Otóż w pierwszych 
dniach października na te-
renie Międzynarodowych 
Targów Poznańskich odbyła 
się 22 Gala wręczenie nagród 
w kategorii Mistrz Mowy 
Polskiej. Przy czym regula-
min został skonstruowany 
w taki sposób, że nie jest to 
tylko jedna nagroda. W pe-
wien sposób pogrupowano 
kandydatów i tak mamy ty-
tuły: Mistrza Mowy, Mistrza 
Rozmowy i Mistrza Mowy 
o Mowie. Do tego wręczany 
jest także Wawrzyn Mowy 
Polskiej, a co kilka lat poja-
wiają się nowe kategorie i tak 
mamy teraz również Kuźnię 
Mistrzów Mowy Polskiej tu 
nominują sami wcześniejsi 
laureaci. W tym przypadku  
o laur ubiegać się mogą pla-
cówki, instytucje życia pu-
blicznego, czy też różne ini-
cjatywy promujące wzorową 
polszczyznę.

Ale powróćmy na galę. 
Otóż mamy kolejnych laure-
atów z tytułem  Mistrz Mowy 
Polskiej, a nagrody otrzyma-
li Maria Szabłowska, Stani-
sław Brejdygant i Grzegorz 
Damięcki. Natomiast tytuł 
Mistrz Mowy Polskiej Vox 
Populi trafił w ręce  Radka 
Koterskiego znanego z pre-
zentowanego na youtube ka-
nału – „Polimaty”. To swego 
rodzaju znak czasu, kiedy 
nowe formy komunikowania 
się z odbiorcami nie tylko są 
dostrzegane, ale także mo-
nitorowane w pozytywnym 
tego słowa znaczeniu. Przy 
czym okazuje się, że tego ro-
dzaju środki przekazu mogą 
także mieć walory wielofor-
matowe.  Z kolei tytuł Kuź-
ni Mistrzów Mowy Polskiej 
powędrował do Narodowego 
Centrum Kultury za pro-
gram społeczny - „Ojczysty 
dodaj do ulubionych”. Za-
stanawiam się tylko czy taki 
bądź co bądź zaszczytny 
tytuł  Mistrz Mowy Polskiej 
robi jakiekolwiek wrażenie 
na tych wszystkich zaro-
zumiałych nieudacznikach 
kaleczących z uśmiechem 
na co dzień nasz język i to 
do tego jeszcze w blasku re-
flektorów. Jak Państwo my-
ślicie?

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Mistrz Mowy Polskiej

P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00

EDmUND BOSY

OKRĘGOWA STACJA KONTROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE SAMOCHODÓW ZASILANYCH GAZEM
SAMOCHODY OSOBOWE „B” I DOSTAWCZE (do 3,5 t.)

SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (do 16 t.)
SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (pow. 16 t.)

AUTOBUSY „D”
CIĄGNIKI „T”

PRZYCZEPY I NACZEPY „E” 

Usługi w ramach MEDYCYNY PRACY

tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86
rejestracja czynna /wejście B/

GRODZISK WLKP. UL. POLNA 4
a poniedziałki - 15.00 - 19.00 

a wtorki i czwartki 13.00 -17.00 
a środy 8.00 - 12.00  a piątki 8.00 - 12.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ

ZAPAMIĘTAJ CENY KONKURENCJI - DAMY CI WIĘCEJ!

ul. Zachodnia 10 
Nowy Tomyśl
biuro@scrapssw.pl

SKUP SUROWCÓW WTÓRNYCH

tel. 536-859-982

a wsad/niewsad 950 zł /tona 
a blacha 800 zł/tona
a puszka 4,00 zł/kg 

SKUP ZłOmU

Ul ogrodowa 6 , 62-065 grodzisk wlkp , 
tel 509-055-246

www.meble-duma.pl
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OGŁOSZENIE O PRZETARGU

Burmistrz Trzciela ogłasza w dniu 17 listopada 2022 roku o godzinie 1000III przetarg ustny nie-
ograniczony na sprzedaż nieruchomości niezabudowanej, stanowiącej własność Gminy Trzciel, 
położonej w Trzcielu, składającej się z działki nr 353/37 i 353/38 o powierzchni łącznej 1307 m2.
Cena wywoławcza 53910,90 zł.
Działka położona w obrębie zabudowy. 
Osoby biorące udział w przetargu zobowiązane są wpłacić wadium w wysokości 5391,00 zł 
na konto Gminy Trzciel w Lubuskim Banku Spółdzielczym Międzyrzecz Oddział Trzciel 
nr 23836700000060025560000009 w terminie do dnia 14 listopada 2022 roku. Pozostała reszta 
ceny uzyskana w przetargu winna być uiszczona przez nabywcę do dnia zawarcia umowy nota-
rialnej.
Przetarg odbędzie się w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu.
Zastrzega się prawo odwołania przetargu bez podania przyczyn.
W Urzędzie Miejskim w Trzciel znajdują się dokumenty dotyczące przedmiotowej działki takie 
jak: informacje o położeniu, uzbrojenia trenu. Z w/w dokumentami można zapoznać się w biurze 
nr 10 od poniedziałku do piątku w godzinach urzędowania.

Burmistrz Trzciela
Jarosław Kaczmarek

ZARZĄDZENIE  Nr 311/2022
Burmistrza Trzciela

z dnia 10 października 2022 roku

w sprawie: ogłoszenia wykazu nieruchomości komunalnych przeznaczonych do sprzedaży

Na podstawie art. 30 ust. 2 pkt. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym 
(Dz. U. z 2013r. poz. 594 ze zmianami), art. 35 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 roku o gospodarce 
nieruchomościami (Dz.U.j.t. z 2016 r. poz. 2147 zm. 2016 r. poz. 2260) oraz wykonaniu  Uchwały 
Nr VII/54/2011 Rady Miejskiej w Trzcielu z dnia 25 maja 2011 roku w sprawie określenia zasad 
zbywania nieruchomości komunalnych, zarządzam co następuje:

§ 1. Przeznaczam do sprzedaży  nieruchomości komunalne zgodnie z załącznikiem do niniejsze-
go zarządzenia.

§ 2. Zarządzenie wchodzi w życie z dniem ogłoszenia.

Burmistrz Trzciela
Jarosław Kaczmarek

Załącznik do Zarządzenia Nr 311/2022

Wykaz nieruchomości
 
1.Trzciel - działka nr 207/24 o pow. 232 m2, wartość działki - 4.400,00 zł, działka niezabudowana, 
wg ewidencji gruntów działka stanowi grunty orne, w studium uwarunkowań zagospodarowa-
nia przestrzennego tereny o przewadze funkcji mieszkaniowej zabudowa nierozproszona, sprze-
daż w formie bezprzetargowej na poprawę warunków gospodarowania działką nr 205, płatne do 
dnia zawarcia umowy notarialnej, KW nr GW1M/00021629/8, termin złożenia wniosku z roszcze-
niem o nabycie działki upływa dnia 21.11.2022 roku.
 
2.Trzciel - działka nr 207/4 o pow. 427 m2, wartość działki - 13.500,00 zł, działka niezabudowana, 
wg ewidencji gruntów działka stanowi grunty orne, w studium uwarunkowań zagospodarowa-
nia przestrzennego tereny o przewadze funkcji mieszkaniowej zabudowa nierozproszona, sprze-
daż w formie przetargu nieograniczonego ustnego, płatne do dnia zawarcia umowy notarialnej, 
KW nr GW1M/00020370/0, termin złożenia wniosku 
z roszczeniem o nabycie działki upływa dnia 21.11.2022 roku.
 
3.Trzciel - działka nr 207/25 o pow. 975 m2, wartość działki - 30.800,00 zł, działka niezabudowa-
na, wg ewidencji gruntów działka stanowi grunty orne, w studium uwarunkowań zagospoda-
rowania przestrzennego tereny o przewadze funkcji mieszkaniowej zabudowa nierozproszona,  
sprzedaż w formie przetargu nieograniczonego ustnego, płatne do dnia zawarcia umowy nota-
rialnej, KW nr GW1M/00042351/1, termin złożenia wniosku 
z roszczeniem o nabycie działki upływa dnia 21.11.2022 roku
 
4. Trzciel - działka nr 207/32 o pow. 380 m2, wartość działki - 8.400,00 zł, działka niezabudo-
wana, wg ewidencji gruntów działka grunty orne oraz łąki trwałe, w studium uwarunkowań 
zagospodarowania przestrzennego tereny o przewadze funkcji mieszkaniowej zabudowa nie-
rozproszona, sprzedaż w formie przetargu nieograniczonego ustnego, płatne do dnia zawarcia 
umowy notarialnej, KW nr GW1M/00042351/1, termin złożenia wniosku 
z roszczeniem o nabycie działki upływa dnia 21.11.2022 roku
 
5. Świdwowiec- działka nr 7/10 o pow. 1.304 m2, działka zabudowana budynkiem mieszkalnym o 
powierzchni 86 m2, wartość działki zabudowanej budynkiem - 92.500,00 zł, wg ewidencji grun-
tów działka stanowi grunty rolne zabudowane oraz sady, studium uwarunkowań zagospodaro-
wania przestrzennego tereny o przewadze funkcji zagrodowej- rozproszona-kolonijna, sprzedaż 
w drodze bezprzetargowej na rzecz najemcy Stanisława i Czesławy Kaja, płatne do dnia zawarcia 
umowy notarialnej, KW nr GW1M/00012562/4, termin złożenia wniosku z roszczeniem o nabycie 
działki upływa dnia 21.11.2022 roku
 
6. Trzciel – ul. Główna 72, lokal mieszkalny nr 2 o pow. 33,00 m2, działka zabudowana budyn-
kiem, wartość lokalu wraz z pomieszczeniami przynależnymi – 40.376,00 zł, wg ewidencji 
gruntów działka stanowi tereny mieszkaniowe, w studium uwarunkowań zagospodarowania 
przestrzennego tereny o przewadze funkcji mieszkaniowej zabudowa nierozproszona, sprzedaż 
w drodze bezprzetargowej na rzecz najemcy Tomasza Kapały, działka nr 189/20 o pow. 640 m2, 
 udział w działce 4898/28076, wartość udziału  4.376,00 zł, KW nr GW1M/00020410/3,termin 
złożenia wniosku z roszczeniem o nabycie działki upływa dnia 21.11.2022 roku.

Zakład  Szewski „Jar- But”
świadczy usługi: a rozciąganie obuwia a wszywanie zamków a  zelowanie a wymiana fleków

ul. Sienkiewicza 15 ( przy targowisku) w Grodzisku Wlkp

   tel. 535 840 919

Profesjonalna naprawa telefonów GSM
NATYCHMIASTOWE POŻYCZKI
LOmBARD

www.lombardd.pl
Nowy Tomyśl ul. Piłsudskiego 4
Grodzisk Wlkp. ul. Bukowska 11

62-065 Grodzisk Wielkopolski
ul. Powtańców Chocieszyńskich 26

tel. 602 495 869
tel. 61 863 69 29 w 13

www.ubezpieczeniatomex.com.pl

SPRZEDAM
Cztery biurka szkolne 

lub biurowe
w cenie 100 złotych 

za sztukę.
NOWE- MAŁO UżYWANE

Tel. 608 321 611
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PRODUKCJA OKIEN 
I DRZWI Z PCV

ROLETY ZEWNĘTRZNE, SZYBY 
ZESPOLONE, SZKLARSTWO

RATY!
CENY KONKURENCYJNE

P.H.U. „KUBA”  Ewa Paschke
Wolsztyn, ul. Poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

PRZY młYNIE
BISTRO
Catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
Buk, ul. Dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837

reklama


